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Dnes je neděle 4. prosince 2022, svátek slaví Barbora
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Témata: Slezská univerzita v Opavě, Fakulta veřejných politik, Obchodně-podnikatelská fakulta, Institut tvůrčí
fotografie, Vedení univerzity, Matematický ústav v Opavě, Filozoficko-přírodovědecká fakulta, Fyzikální ústav v

Opavě

Články v reportu: 42    Duplicitní (Odstraněné): 30
[ Celkový počet článků: 72 ]

1. � Historicky první Opavský den podnikavosti se…  Facebook - Příspěvky

2. Oslavy 17. listopadu připomněly padlé ukrajinské studenty  Regionopavsko.cz - Články

3. � Pokud se zajímáte o své zdraví ���, pak je…  Facebook - Příspěvky

4. � Hlasuj pro svého kandidáta i ty! �� Již zítra…  Facebook - Příspěvky

5. Zánik Jánských Koupelí. Barbarství na kulturním dědictví je k vidění v opavském Kupe, knize i realitě  Ostravan.cz - Články

6. � Představujeme první z mluvčích Opavského dne…  Facebook - Příspěvky

7. TULka pořádala soutěž pro žáky a studenty z několika krajů. Nej 3D model byl z Mnichova Hradiště  Rozhlas.cz - Liberec

8. Rektorem Ostravské univerzity akademický senát zvolil Petra Kopeckého  ČT24 web - Regiony

9. Již zítra 29. 11. se uskuteční podzimní Den…  Facebook - Příspěvky

10. Pojďme udělat krásné Vánoce i těm, kteří je letos…  Facebook - Příspěvky

11. Dej hlas svému kandidátovi! ��� Již dnes můžeš…  Facebook - Příspěvky

12. Matematika je přesná. Co jednou dokážete, platí už navždy  Ukforum.cz - Články

13. Hrad: Prezident republiky podepsal jmenovací dekrety nových profesorů  Parlamentnilisty.cz - Zprávy

14. Den prevence s Fakultou veřejných politik  je v… Facebook - Příspěvky

15. Události v regionech (Ostrava) (automat)  ČT1 SM - Události v regionech (Ostrava) (automat)

16. Za svobodu, ale i proti válce. Takový byl 17.…  Facebook - Příspěvky

17. Jan Kynčl: Matematika je přesná. Co jednou dokážete, platí navždy  Vedavyzkum.cz - Články

18. Bohumíňačka Kristýna Svidroňová představí debutovou básnickou sbírku Sochy z peřin  Mesto-bohumin.cz - Články

19. � Failnight Party s Business Gate Academy. ��…  Facebook - Příspěvky

20. Konference: OpenSource řešení v sítích 2022  AVERIA, s. r. o. - ICT NETWORK NEWS

21. Rádi byste strávili část léta na Maltě a přitom…  Facebook - Příspěvky

22. Udělejme společně radost dárkem pod stromeček…  Facebook - Příspěvky

23. Pozvánka na přednášku...  Facebook - Příspěvky

24. Přiblížení Marsu k Zemi i zatmění rudé planety Měsícem. Čeká nás nebeské divadlo  TN.nova.cz - Články

25. V noci se k nám Mars přiblíží nejvíce za poslední dva roky  Novinky.cz - Věda a školy

26. � Dnes proběhlo 21. zasedání AS SU OPF ��� a s…  Facebook - Příspěvky

27. Pořád čeká na vysněnou roli  Nasehvezdy.cz - Články

28. Infočtvrtky přináší další populárně naučnou…  Facebook - Příspěvky

29. �� Tento týden uzavřela naše fakulta další…  Facebook - Příspěvky

30. Prosinec láká k pozorování noční oblohy: Vyhlížejte zákryt Marsu...  AHAonline.cz - Články

31. Business modelování  Lacultura.cz - Články

32. Bludiště seznamu Fotografmagazine.cz - Články

33. Portugalský obranca Mendes pre zranenie na šampionáte v Katare skončil  Teraz.sk - Články

34. MS vo futbale 2022: Portugalský obranca si už nezahrá, ale zostane podporovať tím  Sport.aktuality.sk - Články

35. Ronaldo si na záver skupiny možno nezahrá. Portugalci prišli o obrancu PSG  Futbal.pravda.sk - Články

36. Rektoři nesouhlasí s návrhem výhledu státního rozpočtu na roky 2024 a 2025  Ceskenoviny.cz - Články

37. Seznamte se blíž!Rozhovor s prvním ombudsmanem…  Facebook - Příspěvky

38. � Třetím přednášejícím na Opavském dne…  Facebook - Příspěvky
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39. Existujú zakázané potraviny v tehotenstve?  Mamaaja.sk - Články

40. Celostátní studentská vědecká konference Historie… Facebook - Příspěvky

41. Jsme moc rádi, že se žákům ze ZŠ TGM Opava na…  Facebook - Příspěvky

42. �Týden dárcovství je za námi! ��� U…  Facebook - Příspěvky

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

27.11.2022 (15:22:48) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Město Opava

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Historicky první Opavský den podnikavosti se uskuteční 6. prosince v prostorách Slezské univerzity . Cílem této akce je zasít klíčky podnikavosti � do řad studentů Slezské univerzity ,
středních škol a občanů města Opavy. � Na akci vyzpovídáme tři hosty, které vám od zítřka budeme postupně představovat, uskuteční se workshop a v prostorách ateliéru se bude konat
networking. Přijďte si pro příležitosti, nasbírat kontakty �� nebo se jenom pobavit. Začínáme už v 9 hodin.Více informací najdete na businessgate.cz/odp.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (2x), univerzity (2x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

27.11.2022 (19:12:14) Internet Slezská univerzita v Opavě Regionopavsko.cz - Články tep

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

OPAVA – Mezinárodní svátek studenstva a Den boje za svobodu a demokracii si minulý čtvrtek připomněli studenti Slezské  univerzity . Před budovou fakulty veřejných politik byla instalována
výstava s názvem Diplomy, které nebudou nikdy vydány, jež zobrazuje diplomy ukrajinských studentů, kteří zemřeli ve válce s Ruskem. Autorkou výstavy je jednadvacetiletá studentka
mezinárodních vztahů univerzity ve Lvově Julia Pass. Více v tištěné vydání REGIONU OPAVSKO

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x)

DUPLICITNÍ S: Oslavy 17. listopadu připomněly padlé ukrajinské studenty ( Regionopavsko.cz - Články, Fakulta veřejných politik );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.11.2022 (08:00:02) Sociální sítě Fakulta veřejných politik Facebook - Příspěvky Město Opava

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Pokud se zajímáte o své zdraví ���, pak je právě pro vás připraven další Den prevence, který už tradičně pořádá Fakulta veřejných  politik  za podpory města Opavy . Konat se bude
29. listopadu od � do 17 hodin v univerzitním centru UniPoint v 1. patře OC Breda & Weinstein. V oblasti péče o tělesné zdraví se program zaměří na prevenci civilizačních chorob � či nácvik
první pomoci. Vyzkoušet si tu můžete resuscitaci na dospělém i dětském modelu, brýle pro simulaci zrakových vad, zkontrolovat si správnost mytí rukou pomocí speciálního přístroje nebo obdržet
cenné rady k péči o dutinu ústní. �⚕️  Ze sféry duševního zdraví pak bude hlavním tématem práce se stresem, seznámíte se například s dýchacími a relaxačními technikami. Nebudou chybět
ani preventivní aktivity zaměřené na správný rozvoj řeči u dětí.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  fakulta (1x), veřejných (1x), politik (1x), opavy (1x)

1. � Historicky první Opavský den podnikavosti se…   
seznam | nahoru

2. Oslavy 17. listopadu připomněly padlé ukrajinské studenty   
seznam | nahoru

3. � Pokud se zajímáte o své zdraví ���, pak je…   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.11.2022 (08:00:32) Sociální sítě Obchodně-podnikatelská fakulta Facebook - Příspěvky Obchodně  podnikatelská  fakulta  v Karviné, Slezská univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Hlasuj pro svého kandidáta i ty! �� Již zítra budeš mít možnost hlasovat pro svého kandidáta ��� na pozici senátora/senátorky do studentské komory AS SU za OPF. � Volby budou
probíhat prostřednictvím informačního systému IS SU v sekci E-VOLBY. � Volit svého kandidáta můžeš zítra od 8:00 do čtvrtka 1. 12. do 15:00 hodin. Každý hlas se počítá! ��� Hlasovat
můžeš na tomto odkaze: go.slu.cz/volby

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelská (1x), fakulta (1x), karviné (1x)

DUPLICITNÍ S: � Hlasuj pro svého kandidáta i ty! �� Již zítra… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.11.2022 (12:49:03) Internet Institut tvůrčí fotografie Ostravan.cz - Články Ivan Mottýl

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Někdejší lázně Jánské Koupele leží na výspě okresu Opava. V Sudetech, v malebném údolí řeky Moravice. Vlastně tady ležely, od roku 1993 se lázně mění v ruiny. Už skoro třicet let. „V
záchranu nevěřím, je to tady měsíc od měsíce horší,“ říká padesátiletý Radim Volný, kterého v neděli potkávám mezi troskami lázeňských budov. Záchranný kruh pro Jánské Koupele přitom
existuje a společně s pestrou historií areálu je nyní představován v opavském kulturním prostoru Kupe. A také v třísetstránkové monografii o lázních, kterou vydal autorský kolektiv pod
editorským vedením Lukáše Horkého a Moniky Čermínové.

Nedělní procházka kdysi vyhlášenými slezskými lázněmi Jánské Koupele (německy Johannisbrunn), které dnes působí jako kulisy k válečnému snímku, je depresivním zážitkem. Dříve slavná
železitá minerálka Stahlquelle Johannisbrunn volně odtéká do řeky Moravice: prý 30 tisíc litrů denně. A jen na fasádě jedné z ruin prosvítá nápis z lepších časů: Gasthaus. Hostinec. Jenže i
lázeňská restaurace je v troskách.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

V ruce držím právě vydanou třísetstránkovou knihu Jánské Koupele. Minulost, současnost a budoucnost . A porovnávám, třeba u pramene Marie. Pavilonem, který chránil zdroj vyhlášené železité
minerálky, však prošla jakási vichřice. Vítr dějin, což dokládá i úvodní fotografie článku. Jak ale dnes vidíme třeba na Ukrajině, staleté kulturní dědictví lze zničit ještě mnohem rychleji než tady v
lázních. V Jánských Koupelích jistá naděje na záchranu zůstává, zchátralé a rozpadající se budovy jsou navíc kulturními památkami.

Obálka monografie.

Lepší časy v Jánských Koupelích trvaly až do roku 1993, kdy se zde odehrála poslední lázeňská sezona. Areál přitom zázrakem přežil odsun Němců i úpadek někdejších Sudet po II. světové
válce. Zatímco třetina domů v sousedních Starých Těchanovicích po válce postupně zanikla, lázně dál žily svým poklidným životem. Nejprve sloužily jako dětská ozdravovna, později se proměnily
v jedno z největších rekreačních středisek socialistických odborů čili ROH (Revoluční odborové hnutí) v Československu.

Z monografie o Jánských Koupelích. Foto: Ivan Mottýl)

Jánské Koupele přežily násilnou správu nacistů, kteří hned po Mnichovu v roce 1938 lázně zabavili šlechtické rodině hrabat Razumovských. Rusko-rakousko-židovskému rodu, díky kterému lázně
rozkvétaly mnoho let, ale také Dolní Životice či Opava (palác Razumovských). Rodina se však po válce ke svému majetku nedostala, přesto areál fungoval i za III. republiky a po čtyřicet let
komunismu. Paradoxně lázně zahubila až svoboda a takzvané divoké devadesátky spojené s ještě divočejšími privatizacemi, kdy se obrovské majetky dostávaly i do rukou lidí, kteří neměli zrovna
dobré úmysly.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Od poslední lázeňské sezony v roce 1993 se kolem Jánských Koupelích točí i lidé s bohulibými úmysly, kteří chtějí unikátní komplex vrátit do původní krásy. Může se to ale ještě podařit? „V
záchranu nevěřím, je to tady měsíc od měsíce horší,“ říká padesátiletý Radim Volný, kterého v neděli potkávám mezi troskami lázeňských budov. „Prožil jsem tady s rodiči v osmdesátých letech
krásné chvíle. Jezdili jsme sem pravidelně každý rok na celý měsíc. Tam byla sauna,“ ukazuje ke zbytkům zdiva, které je zarostlé v keřích. „A tam teď někdo ukradl železnou lávku,“ namíří ruku k
hlavní lázeňské budově.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Historie lázní začala v hlubinách 17. století, urbář vikštejnského panství z roku 1640 uvádí existenci léčivých pramenů na takzvané Kyselkové louce. Dnes kyselka odtéká volně do Moravice a píše
se zřejmě poslední kapitola lázní. Anebo nikoliv? Autoři aktuální výstavy o Jánských Koupelích v opavské Galerii Kupe, kteří mají na svědomí také zmiňovanou třísetstránkovou monografii, doufají,
že to poslední kapitola není.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Po několika marných pokusech o záchranu areálu lázně vlastní společnost Bad Johannisbrunn na čele s jednatelem Janem Ležatkou. „Jsme si vědomi morálního závazku, který rekonstrukce lázní
přináší. Někteří lidé jednoduše nevěří, že nejsme jen jedni z dalších dočasných vlastníků, kteří projekt nedotáhnou do konce,“ uvědomuje si Ležatka v rozhovoru pro zmiňovanou monografii.
Důvěra veřejnosti v obnovu lázní je ovšem mizivá.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Ani mně se mezi ruinami nechce věřit, že někdy v roce 2027 se lázně vrátí téměř do původní podoby. Zatím tak lze chválit jen autory výstavy a knihy, což je autorský tým, jemuž velel editor,
fotograf a absolvent Institutu  tvůrčí  fotografie  v Opavě Lukáš Horký. Společně s Monikou Čermínovou. Jméno fotografa a také hudebníka Lukáše Horkého se už na stránkách kulturního
deníku Ostravan.cz objevilo vícekrát, fotograficky třeba zhmotnil bezútěšnou duši Frýdku-Místku, což mohli v roce 2019 ocenit návštěvníci Galerie Opera v Divadle Jiřího Myrona v Ostravě.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Horký je uhranut zraněnou duší moravskoslezských měst i krajiny. A také v téměř básnické stati v knize o Jánských Koupelích uhrančivě píše: „V lázeňském parku zůstalo ukryto pár okrasných
keřů. Zarostlé schodiště s lavičkami už sotva rozeznám. Torza budov okupují náletové břízy, prorůstají do děravých střech. Kličkuji mezi správní a lékařskou vilou až k Šupině, kterou nedávno

4. � Hlasuj pro svého kandidáta i ty! �� Již zítra…   
seznam | nahoru

5. Zánik Jánských Koupelí. Barbarství na kulturním dědictví je k vidění v
opavském Kupe, knize i realitě  seznam | nahoru
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rozpůlil strom vedví. Na chvíli se zastavím, vytáhnu fotoaparát a mačkám spoušť. Začínám si naplno uvědomovat zvrácenou krásu tohoto pozvolného rozkladu.“

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

K emočně silnému textu Lukáš Horký přidává i sérii fotografií „zvrácené krásy“. A nejen on, kniha představuje i snímky Davida Macháče a Vojtěcha Pazdery. A také půvabnou sociologickou stať
Jiřího Siostrzonka Tajemství místa , ve které autor rozebírá pevné pouto hostů k tomuto kdysi tak oblíbenému místu. Celá čtvrtina knihy je dokonce věnována autentickým vzpomínkám pamětníků,
kteří v lázních pracovali. „Rodiče sem vodili své děti, ty pak pokračovaly v předávání tradice – rodinné výlety, letní lásky, nová přátelství, koupání, houbaření, sladké nicnedělání, občerstvení v Čiči
baru – to vše se postupně ukládalo do kroniky Jánských Koupelí,“ opěvuje Siostrzonek zdejší lázeňský život.

Z monografie o Jánských Koupelích. Foto: Ivan Mottýl)

„Na všechno se tady pořád dívám očima školáka, ta zkáza mě hodně bolí. Tam bývala cukrárna, v tanečním sále jde dneska o život, tam ani nechoďte,“ ukazuje mi Radim Volný zkázu hlavní
lázeňské budovy. Je to jeden z někdejších uživatelů lázní, takových se zde každý víkend sejde hned několik. „Bolí je z toho srdce,“ říká Siostrzonek. „A tak nezbývá než současným majitelům
popřát, ať se jim tuto bolest podaří vyléčit,“ doufá sociolog. Barbarství tady páchané na kulturním dědictví Slezska ovšem zatím nepřestává bolet. „Tahle stěna musela spadnout během posledních
tří měsíců,“ podivuje se pamětník Volný u další z budov.

Zleva Jiří  Siostrzonek a editoři monografie při křtu v Galerii Kupe. (Foto: Kupe)

*

Jánské Koupele: Minulost, současnost a budoucnost (editoři Monika Čermínová a Lukáš Horký). Vydalo nakladatelství Surbanz, Frýdek-Místek 2022. Knihu doplňuje
stejnojmenná výstava v opavském kulturním prostoru Kupe (otevřeno od úterý do neděle od 15.00 do 19.00 hodin). Výstava potrvá do 22. prosince 2022.

Ivan Mottýl | Další články

Přečtěte si více z rubriky "Obraz & Slovo", nebo přejděte na úvodní stranu.

Nedělní procházka kdysi vyhlášenými slezskými lázněmi Jánské Koupele (německy Johannisbrunn), které dnes působí jako kulisy k válečnému snímku, je depresivním zážitkem. Dříve slavná
železitá minerálka Stahlquelle Johannisbrunn volně odtéká do řeky Moravice: prý 30 tisíc litrů denně. A jen na fasádě jedné z ruin prosvítá nápis z lepších časů: Gasthaus. Hostinec. Jenže i
lázeňská restaurace je v troskách.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

V ruce držím právě vydanou třísetstránkovou knihu Jánské Koupele. Minulost, současnost a budoucnost . A porovnávám, třeba u pramene Marie. Pavilonem, který chránil zdroj vyhlášené železité
minerálky, však prošla jakási vichřice. Vítr dějin, což dokládá i úvodní fotografie článku. Jak ale dnes vidíme třeba na Ukrajině, staleté kulturní dědictví lze zničit ještě mnohem rychleji než tady v
lázních. V Jánských Koupelích jistá naděje na záchranu zůstává, zchátralé a rozpadající se budovy jsou navíc kulturními památkami.

Obálka monografie.

Lepší časy v Jánských Koupelích trvaly až do roku 1993, kdy se zde odehrála poslední lázeňská sezona. Areál přitom zázrakem přežil odsun Němců i úpadek někdejších Sudet po II. světové
válce. Zatímco třetina domů v sousedních Starých Těchanovicích po válce postupně zanikla, lázně dál žily svým poklidným životem. Nejprve sloužily jako dětská ozdravovna, později se proměnily
v jedno z největších rekreačních středisek socialistických odborů čili ROH (Revoluční odborové hnutí) v Československu.

Z monografie o Jánských Koupelích. Foto: Ivan Mottýl)

Jánské Koupele přežily násilnou správu nacistů, kteří hned po Mnichovu v roce 1938 lázně zabavili šlechtické rodině hrabat Razumovských. Rusko-rakousko-židovskému rodu, díky kterému lázně
rozkvétaly mnoho let, ale také Dolní Životice či Opava (palác Razumovských). Rodina se však po válce ke svému majetku nedostala, přesto areál fungoval i za III. republiky a po čtyřicet let
komunismu. Paradoxně lázně zahubila až svoboda a takzvané divoké devadesátky spojené s ještě divočejšími privatizacemi, kdy se obrovské majetky dostávaly i do rukou lidí, kteří neměli zrovna
dobré úmysly.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Od poslední lázeňské sezony v roce 1993 se kolem Jánských Koupelích točí i lidé s bohulibými úmysly, kteří chtějí unikátní komplex vrátit do původní krásy. Může se to ale ještě podařit? „V
záchranu nevěřím, je to tady měsíc od měsíce horší,“ říká padesátiletý Radim Volný, kterého v neděli potkávám mezi troskami lázeňských budov. „Prožil jsem tady s rodiči v osmdesátých letech
krásné chvíle. Jezdili jsme sem pravidelně každý rok na celý měsíc. Tam byla sauna,“ ukazuje ke zbytkům zdiva, které je zarostlé v keřích. „A tam teď někdo ukradl železnou lávku,“ namíří ruku k
hlavní lázeňské budově.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Historie lázní začala v hlubinách 17. století, urbář vikštejnského panství z roku 1640 uvádí existenci léčivých pramenů na takzvané Kyselkové louce. Dnes kyselka odtéká volně do Moravice a píše
se zřejmě poslední kapitola lázní. Anebo nikoliv? Autoři aktuální výstavy o Jánských Koupelích v opavské Galerii Kupe, kteří mají na svědomí také zmiňovanou třísetstránkovou monografii, doufají,
že to poslední kapitola není.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Po několika marných pokusech o záchranu areálu lázně vlastní společnost Bad Johannisbrunn na čele s jednatelem Janem Ležatkou. „Jsme si vědomi morálního závazku, který rekonstrukce lázní
přináší. Někteří lidé jednoduše nevěří, že nejsme jen jedni z dalších dočasných vlastníků, kteří projekt nedotáhnou do konce,“ uvědomuje si Ležatka v rozhovoru pro zmiňovanou monografii.
Důvěra veřejnosti v obnovu lázní je ovšem mizivá.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Ani mně se mezi ruinami nechce věřit, že někdy v roce 2027 se lázně vrátí téměř do původní podoby. Zatím tak lze chválit jen autory výstavy a knihy, což je autorský tým, jemuž velel editor,
fotograf a absolvent Institutu  tvůrčí  fotografie  v Opavě Lukáš Horký. Společně s Monikou Čermínovou. Jméno fotografa a také hudebníka Lukáše Horkého se už na stránkách kulturního
deníku Ostravan.cz objevilo vícekrát, fotograficky třeba zhmotnil bezútěšnou duši Frýdku-Místku, což mohli v roce 2019 ocenit návštěvníci Galerie Opera v Divadle Jiřího Myrona v Ostravě.

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

Horký je uhranut zraněnou duší moravskoslezských měst i krajiny. A také v téměř básnické stati v knize o Jánských Koupelích uhrančivě píše: „V lázeňském parku zůstalo ukryto pár okrasných
keřů. Zarostlé schodiště s lavičkami už sotva rozeznám. Torza budov okupují náletové břízy, prorůstají do děravých střech. Kličkuji mezi správní a lékařskou vilou až k Šupině, kterou nedávno
rozpůlil strom vedví. Na chvíli se zastavím, vytáhnu fotoaparát a mačkám spoušť. Začínám si naplno uvědomovat zvrácenou krásu tohoto pozvolného rozkladu.“

Jánské Koupele. listopad 2022. (Foto: Ivan Mottýl)

K emočně silnému textu Lukáš Horký přidává i sérii fotografií „zvrácené krásy“. A nejen on, kniha představuje i snímky Davida Macháče a Vojtěcha Pazdery. A také půvabnou sociologickou stať
Jiřího Siostrzonka Tajemství místa , ve které autor rozebírá pevné pouto hostů k tomuto kdysi tak oblíbenému místu. Celá čtvrtina knihy je dokonce věnována autentickým vzpomínkám pamětníků,
kteří v lázních pracovali. „Rodiče sem vodili své děti, ty pak pokračovaly v předávání tradice – rodinné výlety, letní lásky, nová přátelství, koupání, houbaření, sladké nicnedělání, občerstvení v Čiči
baru – to vše se postupně ukládalo do kroniky Jánských Koupelí,“ opěvuje Siostrzonek zdejší lázeňský život.

Z monografie o Jánských Koupelích. Foto: Ivan Mottýl)

„Na všechno se tady pořád dívám očima školáka, ta zkáza mě hodně bolí. Tam bývala cukrárna, v tanečním sále jde dneska o život, tam ani nechoďte,“ ukazuje mi Radim Volný zkázu hlavní
lázeňské budovy. Je to jeden z někdejších uživatelů lázní, takových se zde každý víkend sejde hned několik. „Bolí je z toho srdce,“ říká Siostrzonek. „A tak nezbývá než současným majitelům
popřát, ať se jim tuto bolest podaří vyléčit,“ doufá sociolog. Barbarství tady páchané na kulturním dědictví Slezska ovšem zatím nepřestává bolet. „Tahle stěna musela spadnout během posledních
tří měsíců,“ podivuje se pamětník Volný u další z budov.

Zleva Jiří  Siostrzonek a editoři monografie při křtu v Galerii Kupe. (Foto: Kupe)

*

Jánské Koupele: Minulost, současnost a budoucnost (editoři Monika Čermínová a Lukáš Horký). Vydalo nakladatelství Surbanz, Frýdek-Místek 2022. Knihu doplňuje
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stejnojmenná výstava v opavském kulturním prostoru Kupe (otevřeno od úterý do neděle od 15.00 do 19.00 hodin). Výstava potrvá do 22. prosince 2022.

SEKCE: Kultura a vzdělávání POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  institutu (2x), tvůrčí (2x), fotografie (2x), jiří (2x), siostrzonek (2x)

DUPLICITNÍ S: Zánik Jánských Koupelí. Barbarství na kulturním dědictví je k vidění v opavském Kupe, knize i realitě ( Ostravan.cz - Články, Institut tvůrčí fotografie );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.11.2022 (13:01:14) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Město Opava

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Představujeme první z mluvčích Opavského dne podnikavosti, který se uskuteční 6. prosince v areálu Slezské univerzity  na Hauerově 4. Je jí Kaczi a její téma Podnikavost v umění. � Dá
se vůbec spojit umělecká kariéra a podnikání? A jak si rozumí podnikatelský duch s uměleckým? I na to se dozvíte odpovědi. Písničkářka Kaczi ���� miluje hudbu stejně jako život. Její životní
energii pocítíte hned, když se s ní potkáte. � Kaczi je nominována za jedinečný pěvecký projev, který je syntézou folklorní tradice s alternativními hudebními trendy. Byla nominována na cenu
Jantar 2018 a 2019 v kategorii Interpretka roku.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.11.2022 (13:33:08) Internet Slezská univerzita v Opavě Rozhlas.cz - Liberec Tomáš Mařas reČRoL,

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Soutěž o nejlepší technický výukový model zhotovený 3D tiskem uspořádala strojní fakulta liberecké technické univerzity. Do finále se probojovalo osm týmů ze středních a vyšších odborných
škol.

„Myslíme si, že současná mladá generace je s 3D tiskem úzce spojená. A navíc spousta středních škol dnes vlastní 3D tiskárny a chtěli jsme podpořit (jejich) tvůrčí činnost. Fakulta strojní doposud
žádnou takovou středoškolskou soutěž nedělala,“ vysvětlil proděkan fakulty strojní Luboš Běhálek, co bylo cílem klání.

Mezi soutěžními exponáty byl například model klikového mechanismu, kamerový sledovací systém nebo výukový model jaderného reaktoru.

V prvním ročníku soutěže o nejlepší technický výukový model zhotovený 3D tiskem pořádané Technickou univerzitou v Liberci uspěli studenti gymnázia z Mnichova Hradiště. Porota ocenila jejich
funkční model mechanického kalkulátoru.

Ve finále soutěžily i týmy ze středních a vyšších odborných škol z Liberce, Jablonce nad Nisou, Ústí nad Labem, Kolína, Dačic, nebo Karviné . Na univerzitě  natáčel redaktor Tomáš Mařas,
poslechněte si reportáž.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), univerzitě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.11.2022 (14:30:23) Internet Vedení univerzity ČT24 web - Regiony pez

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Novým rektorem Ostravské univerzity (OU) by se měl stát Petr Kopecký z Katedry anglistiky a amerikanistiky Filozofické fakulty. V prvním kole volby o tom v pondělí rozhodl Akademický senát
OU. Kopecký získal 23 hlasů z celkového počtu 38 senátorů, ke zvolení bylo potřeba hlasů minimálně dvacet.

Nový rektor nahradí ve funkci Jana Latu, který stál v čele univerzity dvě po sobě jdoucí čtyřletá období, a znovu tak již kandidovat nemohl. Akademický senát následně vybraného kandidáta
navrhne prezidentu republiky pro jmenování do funkce.

O rektorskou funkci se ucházeli čtyři zájemci. Kromě Kopeckého děkan Přírodovědecké fakulty Jan Hradecký, kterého podpořilo sedm senátorů, dále pak o pozici rektora usilovali dva prorektoři –
pro studium a celoživotní vzdělávání Aleš Zářický a pro strategii a rozvoj Roman Hájek. Oba obdrželi shodně po čtyřech hlasech. Současnému rektorovi končí funkční období 28. února, nový
rektor by se tak funkce měl ujmout od počátku března. Univerzitu povede do roku 2027.

Kopecký po volbě prohlásil, že ho zvolení hned v prvním kole překvapilo a vše bere jako velký závazek. „Dostal jsem velkou důvěru a doufám, že ji nezklamu,“ řekl. Následující období podle něj

6. � Představujeme první z mluvčích Opavského dne…   
seznam | nahoru

7. TULka pořádala soutěž pro žáky a studenty z několika krajů. Nej 3D model byl
z Mnichova Hradiště  seznam | nahoru

8. Rektorem Ostravské univerzity akademický senát zvolil Petra Kopeckého   
seznam | nahoru
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bude složité pro společnost i pro univerzity. „Myslím si, že důležité budou teď investice do lidí a nejen do infrastruktury, protože podfinancování vysokých škol je velký problém, který musíme řešit,
samozřejmě v součinnosti s jinými univerzitami,“ má jasno nově zvolený rektor.

Z investičních staveb považuje za prioritu dokončení nových univerzitních budov v centru Ostravy. „Také plánuji některé inovace v oblasti výuky, konkrétně jde o kompetence, takže větší důraz na
kompetence a dovednosti, větší posun od faktografické znalostní výuky ke kompetencím, což souvisí samozřejmě s profesním uplatněním studentů a s jejich uplatnitelností na trhu práce,“ doplnil
Kopecký.

Dosluhující rektor Lata uvedl, že pro univerzitu by nebyl špatnou volbou žádný ze čtyř kandidátů, kteří se o funkci ucházeli. Podle něj Kopecký bude pokračovat v tom, o co se univerzita v
posledních letech snaží, tedy být vědeckou mezinárodní univerzitou. „Chceme být dobrou univerzitou v českém i evropském kontextu,“ zdůraznil Lata. Podle něj bude nový rektor přebírat
univerzitu ve složité době. „Ta jeho situace není vůbec dobrá, stejně jako není dobrá situace v celé naší společnosti. Válka na Ukrajině změnila všechno, všechny jistoty, v nichž jsme žili – počínaje
ekonomickými a konče společenskými. Příští rok bude nejenom pro univerzity hodně těžký,“ míní Lata.

Rektora volili i jinde

Nového rektora si před časem vybrala také Slezská univerzita v Opavě. Současného rektora Pavla Tuleju by měl vystřídat prorektor  pro strategii a komunikaci Tomáš  Gongol , který byl
jediným kandidátem a akademický senát ho zvolil hned v prvním kole. Pro volbu obdržel čtyři nominace.

VŠB – Technická univerzita Ostrava rektora volila už loni. Do čela univerzity se opět postavil Václav Snášel, který uspěl v prvním kole volby. Jeho funkční období trvá do roku 2025.

Na Ostravské univerzitě studuje každým rokem okolo 10 tisíc studentů. Součástí univerzity je šest fakult: Fakulta sociálních studií, Fakulta umění, Filozofická fakulta, Lékařská fakulta,
Pedagogická fakulta a Přírodovědecká fakulta. Univerzita byla založena 28. září 1991, tehdy se třemi fakultami. V roce 2008 přibyla Fakulta sociálních studií a Fakulta umění, Lékařská fakulta
byla založena v roce 2010.

SEKCE: Kraje, Města a obce POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  prorektor (1x), tomáš (1x), gongol (1x)

DUPLICITNÍ S: Rektorem Ostravské univerzity akademický senát zvolil Petra Kopeckého ( ČT24 web - Regiony, Slezská univerzita v Opavě ); Novým rektorem Ostravské univerzity byl zvolen Petr
Kopecký z filozofické fakulty (Novinky.cz - Věda a školy, Vedení univerzity ); Novým rektorem Ostravské univerzity byl zvolen Petr Kopecký z filozofické fakulty ( Novinky.cz - Věda a školy, Slezská
univerzita v Opavě); Novým rektorem Ostravské univerzity by se měl stát Petr Kopecký ( Ceskenoviny.cz - Články, Vedení univerzity ); Novým rektorem Ostravské univerzity by se měl stát Petr
Kopecký (Ceskenoviny.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě ); Akademický senát vybral nového rektora Ostravské univerzity ( Denik.cz - Moravskoslezský deník, Vedení univerzity ); Akademický
senát vybral nového rektora Ostravské univerzity (Denik.cz - Moravskoslezský deník, Slezská univerzita v Opavě ); Novým rektorem Ostravské univerzity má být Kopecký. Nahradí Latu, který školu
vedl osm let (IRozhlas.cz - Zprávy z domova, Vedení univerzity ); Novým rektorem Ostravské univerzity má být Kopecký. Nahradí Latu, který školu vedl osm let ( IRozhlas.cz - Zprávy z domova,
Slezská univerzita v Opavě); Ostravská univerzita má nového rektora: Latu nahradil amerikanista Kopecký ( Blesk.cz - Články, Vedení univerzity ); Ostravská univerzita má nového rektora: Latu
nahradil amerikanista Kopecký (Blesk.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.11.2022 (16:11:52) Sociální sítě Fakulta veřejných politik Facebook - Příspěvky Fakulta  veřejných  politik  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Již zítra 29. 11. se uskuteční podzimní Den prevence s Fakultou  veřejných  politik �� Akce zaměřená na prevenci v péči o tělesné i duševní zdraví pro všechny generace bude probíhat od 10
do 17 hodin v UniPointu v Breda & Weinstein (1. patro vedle Krevního centra). Jste srdečně zváni! �

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  politik (2x), veřejných (2x), fakulta (1x), opavě (1x), fakultou (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.11.2022 (07:28:11) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Slezská  univerzita  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Pojďme udělat krásné Vánoce i těm, kteří je letos budou kvůli válce trávit daleko od svých domovů a blízkých! Slezská  univerzita  se připojuje k iniciativě PAĽANYCJA-Dobrovolnické komunitní
centrum pomoci válečným uprchlíkům, Opava.A jak správně postupovat?Stačí vybrat dárek, klidně maličkost, která by pod stromečkem vykouzlila úsměv i vám. Poté jej zabalit nejlépe do karbice
aoznačit nápisem holka/kluk a ideální věk obdarovaného (npř. 6-8). Takto označený dáreček doneste do 18. 12. 2022 na jedno ze sběrných míst.A kde sběrná místa najdete? Na vrátnicích budov
opavských součástí SU! - Na Rybníčku 1 - Masarykova třída 37 - Bezručovo náměstí 13 - Bezručovo náměstí 14

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (2x), univerzita (2x), opavě (1x)

9. Již zítra 29. 11. se uskuteční podzimní Den…   
seznam | nahoru

10. Pojďme udělat krásné Vánoce i těm, kteří je letos…   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.11.2022 (08:00:14) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné, Slezská  univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Dej hlas svému kandidátovi! ��� Již dnes můžeš podpořit svého kandidáta na pozici senátora/senátorky ��� AS SU za OPF. Bude to student Matěj Fiala, studentka Karla Foltisová nebo
studentka Sabina Půčková? � Volby probíhají od 8:00 prostřednictvím informačního systému IS SU v sekci E-VOLBY.� Hlasovat můžeš na tomto odkaze: go.slu.cz/volby

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)

DUPLICITNÍ S: Dej hlas svému kandidátovi! ��� Již dnes můžeš… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.11.2022 (08:29:21) Internet Matematický ústav v Opavě Ukforum.cz - Články Jitka Jiřičková

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

„Mojí motivací vůbec není praktické využití, ale spíš zajímavé a ,pěkné´ problémy. Chápu, že lidem se víc líbí aplikace. Ale aby bylo možné teoretické výsledky aplikovat, musí na ně někdo nejdřív
přijít,“ říká Jan Kynčl z Matematicko-fyzikální fakulty UK, jenž obdržel Cenu Neuron za průlomová zjištění v oblasti kombinatoriky a diskrétní geometrie. Matematiku má rád už od dětství. A nejen
proto, že si v ní vystačí pouze s tužkou a papírem, případně s odpadkovým košem.

Působíte na katedře aplikované matematiky, ale sám se považujete za teoretika. To je trochu zvláštní, ne?

Katedra vznikla už před desítkami let a upřímně nevím, proč zvolili tento název. Naše pracoviště je součástí Informatické sekce MFF UK, ale za informatika se nepovažuji a matematiku dělám čistě
teoretickou; bez nadějí na konkrétní aplikace. Pravdou je, že zde máme velký rozptyl otázek a problémů, jimiž se s kolegy zabýváme. Jsou lidé, kteří mají k aplikacím blíž, ale stejně dělají výzkum
hlavně teoreticky.

Mohl byste v jedné větě popsat, co děláte vy?

Studuji konečné struktury, geometrické objekty a jednoduše formulovatelné otázky, které se jich týkají.

Čím vás matematika fascinuje?

Obecně se mi na ní líbí, že je velmi přesná. Když se v ní jednou něco dokáže, platí to už navždy, za jakéhokoli počasí, režimu a podobně. Na rozdíl od jiných oborů, kde třeba nové pozorování
může totálně převrátit dosavadní teorie.

Co znamená v matematice „dokázat“?

Máme nějaké základní pravdy – axiomy, na nichž se musíme shodnout. Kdybychom například tvořili axiom pro aritmetiku, bylo by to třeba: 1+1=2. Nebo víme, že násobení se definuje jako
opakované sčítání. Z takových axiomů potom pomocí základních logických pravidel odvozujeme další platná tvrzení. Teoreticky. V praxi to tak jednoduché není.

A už jsme zase u té teorie.

Je to tak. Nezřídka pracujeme s nějakou analogií nebo heuristikou (v matematice jde o jakési zkusmé řešení problémů, pro něž není znám algoritmus nebo přesnější metoda – pozn. red.) . Ale
výsledek, respektive důkazy, které napíšeme, se dají teoreticky rozvést do těch základních logických kroků. Někteří matematici se věnují oboru formalizace matematiky. Vezmou si třeba učebnici
algebry pro první ročník a přepíšou ji formálně do počítačového jazyka – tak, aby počítač sám dokázal „příklady“ ověřit. Některé učebnice už jsou takto formalizované do nejmenších detailů.

„Studuji konečné struktury, geometrické objekty a jednoduše formulovatelné otázky, které se jich týkají,“ shrnuje Jan Kynčl z MFF UK.

Proč to dělají?

Jak už jsem říkal, matematika je naprosto přesná. Ale když tvoříte něco složitějšího, nedá se už jít do úplných detailů – bylo by to tak strašně dlouhé, že by nebylo možné to reálně spočítat. Proto
máme zkratky neboli definice, abychom nemuseli uvažovat jen v těch nejzákladnějších pojmech. To je ten takzvaný formální matematický jazyk. Formalisté se snaží naučit matematiku počítače,
aby samy dokázaly „uvažovat“, vymýšlet důkazy a podobně. Pro „běžného“ matematika ale zatím tato formalizace příliš velký význam nemá, důležitá je hlavně pro počítačové programy.

Neměl jste nikdy chuť zkusit vytvořit něco praktického?

Mojí motivací právě vůbec není praktické využití, to už bych byl v nějakém start-upu, ale spíš zajímavé a „pěkné“ problémy. Jednoduše formulované, u kterých mám nápad nebo pocit, že by se
daly nějak řešit. Připadá mi, že čím teoretičtější problém, tím je krásnější.

Mám pocit, že lidé se na aplikace a praktické využití soustředí ne proto, že by vědce-teoretiky opomíjeli, ale protože jim je jejich práce hrozně moc vzdálená. Ani aplikovaným
oborům nerozumí, ale aspoň vidí ten praktický výsledek.

Asi máte pravdu. Jen bych doplnil, že aby bylo možné teoretické výsledky aplikovat, musí na ně někdo nejdřív přijít. Třebaže od vymyšlení k aplikaci uběhnou desítky, někdy i stovky let, a na
začátku se jedná o zcela nepraktickou kuriozitu. Nedávno jsem viděl zajímavou přednášku anglického matematika Tima Gowerse, profesora z Cambridge, který to vysvětloval velmi pěkně: I když
z matematiky najde praktické využití třeba jedno procento poznatků, nikdo dopředu neví, které to budou. A tedy se nedá „ušetřit“ podporováním jen toho jednoho procenta nebo jen toho
„aplikovatelného“ výzkumu. Navíc všechno souvisí se vším, stále se nacházejí nová propojení mezi různými oblastmi, která často vedou k nečekaným řešením dlouho otevřených problémů, a v
důsledku toho i k novým, dříve nepředstavitelným aplikacím. 

Jaká matematika vás bavila jako malého kluka? Co jste nejraději počítal?

Asi hlavně logické úlohy. Můj táta také studoval matematiku, takže jsme doma měli odborné knížky, z nichž jsem je zkoušel řešit. Matematika mě bavila vždycky a šla mi ze všech předmětů nejlíp.
A také jsem měl štěstí na učitele na základní a pak i na střední škole, kde nás učili absolventi Matfyzu a myslím, že to bylo na jejich kvalitě hodně znát.

Proč je podle vás matematika mezi studenty tak neoblíbená? Přece to nemůže být jen tím, že by měli „smůlu na učitele“?

Osvědčený recept na dobrou výuku nemá asi nikdo. Ale neobliba bude určitě dána i tím, že matematické pojmy na sebe silně navazují v čím dál vyšších abstrakcích, asi jako když se staví věž.

11. Dej hlas svému kandidátovi! ��� Již dnes můžeš…   
seznam | nahoru

12. Matematika je přesná. Co jednou dokážete, platí už navždy   
seznam | nahoru
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Když žák „chybí“ ve škole během násobení a nedoučí se to, bude mít velké až nepřekonatelné potíže se zlomky nebo mocninami. Kdežto v biologii se může naučit a bez problémů porozumět
savcům, i když neví nic o obojživelnících, a naopak.

Mohlo by být podle vás větší začleňování logických úloh do výuky pro žáky motivační, protože by viděli využití definic a vzorečků v praxi?

Logické úlohy spíš procvičují logické myšlení, většinou v nich nejsou potřeba žádné vzorečky ani teorie (ty se procvičují ve slovních úlohách). Na Matfyzu často začínáme na prvních cvičeních
některých předmětů právě logickými úlohami. Ale těžko říct, zda by větší důraz na ně přitáhl k matematice více žáků. Myslím, že je potřeba se smířit s tím, že každého baví něco jiného. To je úplně
normální. Mě zase nebavil dějepis. Možná je škoda, že na základní a střední škole je jedno učivo povinné pro všechny. Byl bych pro rozdělit ho na rozšiřující a jádrové, aby si každý našel to svoje a
měl víc času a prostoru se v tom do hloubky rozvíjet.

Tady bych vypíchl matematické soutěže, olympiády anebo i korespondenční semináře (například PraSe nebo M&M), které organizují studenti Matfyzu, nebo týmovou soutěž Náboj (vedle MFF
UK se na něm podílí Matematický  ústav  Slezské univerzity v Opavě  nebo univerzity v Polsku či na Slovensku – pozn. red.) . Takovéto projekty mohou být hodně motivační pro studenty, které
matematika zajímá. Náboj bych přirovnal ke sprintu, olympiádu k vytrvalostnímu běhu a korespondenční seminář je už takový maraton.

Dokázal byste pracovat se žáky základní školy, třeba je doučovat?

Nevím. Mám zkušenost pouze s výukou studentů na Matfyzu a musím říct, že čím nižší ročník, tím obtížnější to pro mě je – tím víc se od vás vyžaduje znalost didaktiky, tím větší je vzdálenost mezi
tím, co znají studenti a co zná pedagog. O to těžší je pak vžít se do jejich role, pochopit, proč oni nechápou…

Jste odborníkem na kombinatoriku a diskrétní geometrii. O co přesně jde?

Kombinatorika je obor, který studuje konečné množiny objektů nebo konečné struktury. Zabývá se například otázkami typu: kolik je objektů velikosti n s nějakou konkrétní vlastností. Je to obrovská
oblast.

A diskrétní geometrie je jedním z podoborů?

Dalo by se to tak říct. Diskrétní geometrie zkoumá kombinatorické vlastnosti geometrických objektů – konečné množiny bodů nebo přímek v rovině, případně zobecnění v prostoru nebo ve vyšších
dimenzích. Dalšími objekty zájmu jsou konvexní množiny, speciálně mnohostěny (v rovině jsou to mnohoúhelníky jako například trojúhelníky nebo obdélníky; v prostoru například krychle, kvádry,
osmistěny a podobně).

Jedna z nejslavnějších úloh diskrétní geometrie se týká řešení, jak naskládat určité objekty co nejúsporněji do nějakého objemu – například pomeranče do bedýnky.

Tak to je krásné praktické využití.

Zkoumali to už matematici starověku, dnes je tento problém známý jako Keplerova hypotéza. Jedním ze způsobů, jak naskládat pomeranče do bedýnky, je uspořádat první vrstvu do
šestiúhelníkové sítě – každý pomeranč sousedí s šesti okolo. Další patro pomerančů se pak vkládá do mezer. Hypotéza, že jde o nejúspornější způsob skládání – nejhustější zaplnění objemu –
byla známá dlouho, ale matematici ji neuměli dokázat. Podařilo se to až Američanovi Thomasu Halesovi, právě za pomoci počítače. Tento vědec je jedním z průkopníků formalizace. Už okolo roku
2000 měl první verzi důkazu, ale trvalo mu dalších deset let, než vytvořil druhou, jež už byla kompletně formalizovaná.

Když přemýšlíte o těch, jak říkáte, pěkných problémech – opravdu se jedná o věci, které zatím nemají řešení? Jak si můžete být jist, že na ně nikdo předtím nepřišel?

Ze začátku dostáváte takové otázky například od svého vedoucího, od pedagogů, kteří mají o situaci přehled, a postupně si rozšiřujete ten svůj. Často otevřené problémy nebo hypotézy formulují i
sami autoři článků. Čtu články, které se „mojí“ problematiky týkají, hledám odpovědi, a když je nenajdu, usoudím, že se jedná o otevřený problém. Nebo mě napadne zajímavá otázka v souvislosti
s jinou, kterou zrovna řeším…

Zhruba v polovině případů se stává, že pracujeme na něčem, o čem si myslíme, že nikdo jiný nevymyslel. A s odstupem, za rok za dva, zjistíme, že už na to někdo přišel dřív, jen to nazval jiným
jménem. Je to tím, jak je matematika univerzální. Nevymýšlíte originální vynálezy, spíše objevujete dané zákonitosti. Tím pádem se stává, že jednu věc objeví víc lidí nezávisle na sobě.

Podle vědecké rady, která vám udělila prestižní Cenu Neuron, jste v kombinatorice zaznamenal průlomová zjištění. Využijete finanční odměnu k dalšímu bádání?

Díky novým pravidlům Neuronu mohu použít finanční prostředky i pro soukromé účely.

V matematice je to jiné než u kolegů z jiných oborů, kteří potřebují finance na vybavení laboratoří nebo koupi materiálů (i když i oni mohou samozřejmě použít odměnu z Neuronu na soukromé
účely). Já si vystačím s tužkou, papírem a odpadkovým košem, jak se říká. Případně ještě s počítačem, na kterém napíšu odborný článek.

Posouváte se dopředu spíš díky nápadům anebo novým vědomostem?

Většinou je potřeba nějaký nápad. Na druhu stranu se říká, že v matematice nebylo nikdy nic originálního vymyšleno – všechno je jenom odvozování na základě předchozích znalostí. Řekl bych, že
realita je někde mezi. Není to tak, že se zčista jasna vynoří geniální myšlenka. Spíš jde o postupný proces, kdy člověk zkouší různé uličky a mezi mnoha slepými občas vykročí novým směrem,
který vypadá nadějně. A tak pořád dokola. Asi jako v každém jiném oboru.

SEKCE: Kultura a vzdělávání POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  matematický (1x), ústav (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Matematika je přesná. Co jednou dokážete, platí už navždy ( Ukforum.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.11.2022 (09:24:09) Internet Slezská univerzita v Opavě Parlamentnilisty.cz - Zprávy Tisková zpráva

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Prezident republiky Miloš Zeman podepsal v pondělí dne 28. listopadu 2022 na návrhy vědeckých a uměleckých rad vysokých škol jmenovací dekrety profesorů vysokých škol.
Rozhodnutí prezidenta republiky podléhá kontrasignaci předsedou vlády.

Jmenovací dekrety předá ministr školství, mládeže a tělovýchovy.

Seznam jmenovaných profesorů:

doc. Mgr. Milan ADÁMEK, Ph.D.
pro obor: Řízení strojů a procesů
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně

doc. RNDr. Petr BALDRIAN, Ph.D.
pro obor: Enviromentální vědy

13. Hrad: Prezident republiky podepsal jmenovací dekrety nových profesorů   
seznam | nahoru
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na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Ing. Zoltán BALOGH, PhD.
pro obor: Systémové inženýrství a informatika
na návrh Vědecké rady Univerzity Hradec Králové

doc. RNDr. Michal BÍL, Ph.D.
pro obor: Environmentální geografie
na návrh Vědecké rady Ostravské univerzity

doc. MUDr. RNDr. Ondřej BRADÁČ, Ph.D.
pro obor: Neurochirurgie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. MUDr. Tomáš BÜCHLER, Ph.D.
pro obor: Onkologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Mgr. Karel CÍSAŘ, Ph.D.
pro obor: Teorie a dějiny moderního a současného umění
na návrh Umělecké rady Vysoké školy uměleckoprůmyslové v Praze

doc. RNDr. Ondřej ČEPEK, Ph.D.
pro obor: Informatika – teoretická informatika
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Mgr. Miroslav ČERNÝ, Ph.D.
pro obor: Aplikovaná fyzika
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně

doc. MUDr. Ivan ČUNDRLE, Ph.D.
pro obor: Anesteziologie, intenzivní medicína a algeziologie
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity

doc. Dr. Ing. Tomáš DOSTÁL
pro obor: Vodní hospodářství a vodní stavby
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. Ing. Martina ELIÁŠOVÁ, CSc.
pro obor: Teorie stavebních konstrukcí a materiálů
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. Mgr. Igor FRANTIŠÁK, Ph.D.
pro obor: Hudební umění – klarinet
na návrh Umělecké rady Akademie múzických umění v Praze

doc. RNDr. David FRIEDECKÝ, Ph.D.
pro obor: Lékařská chemie a biochemie
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci

doc. MUDr. Jiří FRONĚK, Ph.D.
pro obor: Chirurgie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Mgr. Roman GABRHELÍK, Ph.D.
pro obor: Lékařská psychologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. RNDr. František GALLOVIČ, Ph.D.
pro obor: Geofyzika
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. MUDr. Spyridon GKALPAKIOTIS, Ph.D.
pro obor: Dermatovenerologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. PhDr. Josef GRULICH, Ph.D.
pro obor: České dějiny
na návrh Vědecké rady Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích

doc. Mgr. Michal HÁJEK, Ph.D.
pro obor: Botanika
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity

doc. PhDr. Ladislav HLADKÝ, CSc.
pro obor: Historie - obecné dějiny
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity

doc. Ing. Stanislav HONUS, Ph.D.
pro obor: Strojírenská technologie
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava

doc. Ing. Petra HORVÁTHOVÁ, Ph.D.
pro obor: Podniková ekonomika a management
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava

doc. Ing. Jan HOŠEK, Ph.D.
pro obor: Konstrukční a procesní inženýrství
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. RNDr. Marie HUBÁLEK KALBÁČOVÁ, Ph.D.
pro obor: Lékařská biologie a genetika
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Ing. Aleš IMRAMOVSKÝ, Ph.D.
pro obor: Technologie organických látek
na návrh Vědecké rady Univerzity Pardubice
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doc. Alfredo IORIO, Ph.D.
pro obor: Fyzika – teoretická fyzika
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Mgr. Soňa KALENDA, Ph.D.
pro obor: Sociální práce
na návrh Vědecké rady Ostravské univerzity

doc. Ing. Michal KEJAK, CSc.
pro obor: Ekonomické teorie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. PhDr. Milan KLEMENT, Ph.D.
pro obor: Informační a komunikační technologie ve vzdělávání
na návrh Vědecké rady Univerzity Hradec Králové

doc. Ing. Aleksandr KLJUČNIKOV, Ph.D.
pro obor: Management a ekonomika podniku
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně

doc. MUDr. Romana KOBEROVÁ IVANČAKOVÁ, CSc.
pro obor: Stomatologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Ing. Adriána KOVALČÍK, PhD.
pro obor: Makromolekulární chemie
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně

doc. Ing. Irena KRATOCHVÍLOVÁ, Ph.D.
pro obor: Fyzikální a materiálové inženýrství
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. Dr. rer. nat. RNDr. Mgr. Bc. Jan KŘETÍNSKÝ, Ph.D.
pro obor: Informatika
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity

doc. Dr. Ing. Martin KUBAL
pro obor: Enviromentální chemie a inženýrství
na návrh Vědecké rady Univerzity Pardubice

doc. Ing. Roman KUBEC, Ph.D.
pro obor: Chemie a analýza potravin
na návrh Vědecké rady Vysoké školy chemicko-technologické v Praze

doc. Ing. Ludmila KUČEROVÁ, Ph.D.
pro obor: Strojní inženýrství
na návrh Vědecké rady Západočeské univerzity v Plzni

doc. Ing. David LEHKÝ, Ph.D.
pro obor: Konstrukce a dopravní stavby
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně

doc. MUDr. Martin MATOULEK, Ph.D.
pro obor: Rehabilitace a tělovýchovné lékařství
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. MUDr. Vlasta MERGLOVÁ, CSc.
pro obor: Stomatologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Ing. Dagmar MĚŘÍNSKÁ, Ph.D.
pro obor: Technologie a materiály
na návrh Vědecké rady Technické univerzity v Liberci

doc. MUDr. Jitka MLÍKOVÁ SEIDLEROVÁ, Ph.D.
pro obor: Vnitřní nemoci
na návrh Vědecké rady Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. RNDr. Jan MLYNÁŘ, Ph.D.
pro obor: Aplikovaná fyzika
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. MUDr. Beatrice MOHELNÍKOVÁ DUCHOŇOVÁ, Ph.D.
pro obor: Onkologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci

doc. RNDr. Tomáš MRKVIČKA, Ph.D.
pro obor: Aplikovaná matematika
na návrh Vědecké rady Západočeské univerzity v Plzni

doc. Mgr. Ondřej NOVÁK, Ph.D.
pro obor: Fyziologie rostlin
na návrh Vědecké rady Mendelovy univerzity v Brně

doc. Dr. Lidia Dominika OGIELA
pro obor: Informatika
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava

doc. MUDr. Martin OLIVERIUS, Ph.D.
pro obor: Chirurgické obory
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Mgr. Marek OTISK, Ph.D.
pro obor: Filozofie
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci
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doc. PhDr. Peter PAVÚK, PhD.
pro obor: Archeologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. RNDr. Vilém PECHANEC, Ph.D.
pro obor: Geoinformatika a kartografie
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci

doc. Ing. Radek POLANSKÝ, Ph.D.
pro obor: Elektrotechnika
na návrh Vědecké rady Západočeské univerzity v Plzni

doc. Dr. Ing. Martin POSPÍŠIL, Ph.D.
pro obor: Architektura, konstrukce a technologie
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. Ing. Ivan RICHTER, Dr.
pro obor: Aplikovaná fyzika
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. RNDr. Tomáš ŘEZNÍK, Ph.D.
pro obor: Kartografie, geoinformatika a dálkový průzkum Země
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity

doc. Ing. Eva SAMKOVÁ, Ph.D.
pro obor: Technologie potravin
na návrh Vědecké rady Tomáše Bati ve Zlíně

doc. Ing. Hanuš SEINER, Ph.D., DSc.
pro obor: Fyzikální a materiálové inženýrství
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. RNDr. Artur SERGYEYEV, Ph.D., DSc.
pro obor: Matematika – Matematická analýza
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity  v Opavě

doc. Ing. Gražyna SIMHA MARTYNKOVÁ, Ph.D.
pro obor: Materiálové vědy a inženýrství
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava

doc. RNDr. Petr SKLÁDAL, CSc.
pro obor: Biochemie
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity

doc. Mgr. Pavel STOPKA, Ph.D.
pro obor: Zoologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. RNDr. Jan STREJČEK, Ph.D.
pro obor: Informatika
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity

doc. RNDr. Pavel SURYNEK, Ph.D.
pro obor: Informatika
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. Ing. arch. Jindřich SVATOŠ
pro obor: Architektura a stavitelství
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze

doc. Ing. Roman ŠENKEŘÍK, Ph.D.
pro obor: Informatika
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava

doc. Ing. Petra ŠÍMOVÁ, Ph.D.
pro obor: Enviromentální vědy o Zemi
na návrh Vědecké rady České zemědělské univerzity v Praze

doc. Mgr. Roman TŮMA, Ph.D.
pro obor: Molekulární a buněčná biologie a genetika
na návrh Vědecké rady Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích

doc. Mgr. Martin VALA, Ph.D.
pro obor: Chemie, technologie a vlastnosti materiálů
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně

doc. PhDr. MgA. František VANÍČEK, Ph.D.
pro obor: Hudební umění – varhany
na návrh Umělecké rady Akademie múzických umění v Praze

doc. RNDr. Jana VELEMÍNSKÁ, Ph.D.
pro obor: Antropologie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. RNDr. Jan VESELÝ, Ph.D.
pro obor: Organická chemie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. MUDr. Josef VODIČKA, Ph.D.
pro obor: Chirurgie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. PhDr. Eva VOLDŘICHOVÁ BERÁNKOVÁ, Ph.D.
pro obor: Románské literatury
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

doc. Ing. Martin VRBKA, Ph.D.
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pro obor: Konstrukční a procesní inženýrství
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně

doc. MUDr. Petr ZEMAN, Ph.D.
pro obor: Chirurgie
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Prezident republiky podepsal jmenovací dekrety nových profesorů ( Hrad.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.11.2022 (10:27:00) Sociální sítě Fakulta veřejných politik Facebook - Příspěvky Fakulta  veřejných  politik  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Den prevence s Fakultou  veřejných  politik  je v plném proudu! � Dopolední program zaujal především děti � Aktivity zaměřené na prevenci v oblasti tělesného i duševního zdraví jsou ale
určeny všem věkovým kategoriím. Navštívit nás můžete až do dnešní 17. hodiny v UniPointu v Breda & Weinstein (vedle Krevního centra).

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  politik (3x), veřejných (3x), fakultou (2x), fakulta (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.11.2022 (18:30:44) TV Vedení univerzity ČT1 SM - Události v regionech (Ostrava) (automat) ČT1 SM

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

18:04
00 položek znovu hnout nahoru vývoj shrnula Natálie flajžíková rekordmanem v zdražování je máslo jeho cena od ledna do září stoupla o 48% následují pomeranče s cenovým růstem o 46
15 procent Dále pak vzrostla i cena masa konkrétně vepřová krkovice podražilo o 42 procent celkově vysoko se nyní drží ceny u všech mléčných výrobků mléko od začátku roku zdražilo o

32% meziročně
30 jeho cena stoupla dokonce o polovinu a zdražilo také pečivo ještě loni se cena chleba pohybovala kolem 28 Kč letos už je to 43 Kč a přicházíme ke zdražování za poslední měsíce říjnové

zdražení cukru o 100%
45 je nejvyšší v celé Evropě zatímco ještě v září s jeho cena pohybovala kolem 18 Kč před měsícem už to bylo kolem 30 za letošek se ale zvýšil je také ceny vajec mouky a tuku meziročně asi

o polovinu a podráží

18:05
00 i štědrovečerní večeře zatímco loni stálo kilo kapra průměrně 105kč letos odhaduje rybářské sdružení až 20% nárůst ceny aby se tak měla pohybovat mezi 115a 135kč na mi ekonom

Pavel
15 tuleja teď doplní co nás čeká ještě letos A co příští rok Dobrý večer pane rektore čím mají spotřebitelé počítat ještě do Vánoc porostou ceny čeho a o kolik můžu
30 Jestli porostou a jak výrazně Dá se očekávat že dojde k mírnému zrychlení dynamiky růstu cen potravin protože máme tady zvýšené ceny světových agrárních komodit a dochází k tomu že

nám rostou domácí zemědělské produkty a
45 to zejména proto že se zvyšují ceny energie a to rozpustíme dost to vlastně náklady jednotlivým firmám takže je jisté mírný nárůst cen potravin byste mohli očekávat ale žádné dramatické

zvýšení já už osobně nečeká

18:06
00 troufnete si odhadnout v procentech o jaký národ by mohlo jít Já já bych to viděl spíš 10% nevím to v nějakých 10% ani ani ani jednotkách a tom novém roce jen když
15 se podíváme na prognózu České národní banky což je z mého pohledu asi ta největší autorita v oblasti prognózování inflace Tak jste prognózy vyplývá že ten ten vrchol inflace by měl

nastat
30 v tomto posledním století ale příštího roku by postupně měla inflace klesat a někdy v první polovině roku 2024 by se měla dostat někde ten důvod je poměrně jednoduchý bude klesat kupní

síla domácností
45 to znamená lidé budou mít méně peněz na to aby mohli nakupovat zboží a tím pádem bude klesat jejich poptávka což se projeví do poklesu cen daného zboží je to ale zase trošku ještě nic

píšťalové koule protože my nevíme jak se píšou vlastně

18:07
00 docela jak to komodit ceny energií ceny surovin A samozřejmě všechno bude záviset na tom jak dlouho bude trvat Compact na Ukrajině Čím dříve skončí tím lépe pro nás pěkný večer
15 Rádo se stalo na nulu Krajský soud v Ostravě posuzuje zda nechá znovu otevřít kauzu Petra Kramného tomu soud v roce 2016 vyměřil 28 let vězení
30 za vraždu manželky a dcery na dovolené v Egyptě obhajoba předložila tři nové znalecké posudky podle obhájkyně Kramného vylučují že by byla příčinou smrti elektřina soud odsoudil Petra

Kramného v lednu 2016
45 na základě uceleného řetězce nepřímých důkazů dospěl k závěru že obě ženy o tři roky dříve zabil elektrický proud obhajoba s tím dodneška nesouhlasí a nechala proto vypracovat tři nové

znalecké posudky které její tvrzení podporují posudky

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  pavel (1x), tuleja (1x)

14. Den prevence s Fakultou veřejných politik  je v…  
seznam | nahoru

15. Události v regionech (Ostrava) (automat)   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.11.2022 (20:37:28) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Slezská  univerzita  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Za svobodu, ale i proti válce. Takový byl 17. listopad!Podívejte se na naše aftermovie, přečtěte si reportáž z akce nebo navštivte naši fotogalerii.https://www.slu.cz/ slu/cz/aktuality/1/1718

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x), slu (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (05:15:30) Internet Matematický ústav v Opavě Vedavyzkum.cz - Články Vědavýzkum.cz

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Jan Kynčl z Matematicko-fyzikální fakulty Univerzity Karlovy obdržel Cenu Neuron za průlomová zjištění v oblasti kombinatoriky a diskrétní geometrie. Matematiku má rád od dětství. A nejen
proto, že si v ní vystačí pouze s tužkou a papírem, případně odpadkovým košem.

Působíte na katedře aplikované matematiky, ale sám se považujete za teoretika. To je trochu zvláštní, ne?

Katedra vznikla už před desítkami let a upřímně nevím, proč zvolili tento název. Naše pracoviště je součástí Informatické sekce MFF UK, ale za informatika se nepovažuji a matematiku dělám čistě
teoretickou, bez nadějí na konkrétní aplikace. Pravdou je, že zde máme velký rozptyl otázek a problémů, kterými se s kolegy zabýváme. Jsou lidé, kteří mají k aplikacím blíž, ale stejně dělají
výzkum hlavně teoreticky.

Mohl byste v jedné větě popsat, co děláte vy?

Studuji konečné struktury, geometrické objekty a jednoduše formulovatelné otázky, které se jich týkají.

Čím vás matematika fascinuje?

Obecně se mi na ní líbí, že je velmi přesná. Když se v ní jednou něco dokáže, platí to už navždy, za jakéhokoli počasí, režimu a podobně. Na rozdíl od jiných oborů, kde třeba nové pozorování
může totálně převrátit dosavadní teorie.

Co znamená v matematice „dokázat“?

Máme nějaké základní pravdy – axiomy, na nichž se musíme shodnout. Kdybychom například tvořili axiom pro aritmetiku, bylo by to třeba: 1+1=2. Nebo víme, že násobení se definuje jako
opakované sčítání. Z takových axiomů potom pomocí základních logických pravidel odvozujeme další platná tvrzení. Teoreticky. V praxi to tak jednoduché není.

A už jsme zase u té teorie.

Je to tak. Nezřídka pracujeme s nějakou analogií nebo heuristikou ( v matematice jde o jakési zkusmé řešení problémů, pro něž není znám algoritmus nebo přesnější metoda – pozn. red. ). Ale
výsledek, respektive důkazy, které napíšeme, se dají teoreticky rozvést do těch základních logických kroků. Někteří matematici se věnují oboru formalizace matematiky. Vezmou si třeba učebnici
algebry pro první ročník a přepíšou ji formálně do počítačového jazyka – tak, aby počítač sám dokázal „příklady“ ověřit. Některé učebnice už jsou takto formalizované do nejmenších detailů.

Proč to dělají?

Jak už jsem říkal, matematika je naprosto přesná. Ale když tvoříte něco složitějšího, nedá se už jít do úplných detailů – bylo by to tak strašně dlouhé, že by nebylo možné to reálně spočítat. Proto
máme zkratky neboli definice, abychom nemuseli uvažovat jen v těch nejzákladnějších pojmech. To je ten takzvaný formální matematický jazyk. Formalisté se snaží naučit matematiku počítače,
aby samy dokázaly „uvažovat“, vymýšlet důkazy a podobně. Pro „běžného“ matematika ale zatím tato formalizace příliš velký význam nemá, důležitá je hlavně pro počítačové programy.

Neměl jste nikdy chuť zkusit vytvořit něco praktického?

Mojí motivací právě vůbec není praktické využití, to už bych byl v nějakém start-upu, ale spíš zajímavé a „pěkné“ problémy. Jednoduše formulované, u kterých mám nápad nebo pocit, že by se
daly nějak řešit. Připadá mi, že čím teoretičtější problém, tím je krásnější.

Mám pocit, že lidé se na aplikace a praktické využití soustředí ne proto, že by vědce-teoretiky opomíjeli, ale protože jim je jejich práce vzdálená. Ani aplikovaným oborům
nerozumí, ale aspoň vidí ten praktický výsledek.

Asi máte pravdu. Jen bych doplnil, že aby bylo možné teoretické výsledky aplikovat, musí na ně někdo nejdřív přijít. Třebaže od vymyšlení k aplikaci uběhnou desítky, někdy i stovky let, a na
začátku se jedná o zcela nepraktickou kuriozitu. Nedávno jsem viděl zajímavou přednášku anglického matematika Tima Gowerse, profesora z Cambridge, který to vysvětloval velmi pěkně: I když
z matematiky najde praktické využití třeba jedno procento poznatků, nikdo dopředu neví, které to budou. A tedy se nedá „ušetřit“ podporováním jen toho jednoho procenta nebo jen toho
„aplikovatelného“ výzkumu. Navíc všechno souvisí se vším, stále se nacházejí nová propojení mezi různými oblastmi, která často vedou k nečekaným řešením dlouho otevřených problémů, a v
důsledku toho i k novým, dříve nepředstavitelným aplikacím.

Jaká matematika vás bavila jako malého kluka? Co jste nejraději počítal?

Asi hlavně logické úlohy. Můj táta také studoval matematiku, takže jsme doma měli odborné knížky, z nichž jsem je zkoušel řešit. Matematika mě bavila vždycky a šla mi ze všech předmětů nejlíp.
A také jsem měl štěstí na učitele na základní a pak i na střední škole, kde nás učili absolventi Matfyzu a myslím, že to bylo na jejich kvalitě hodně znát.

Proč je podle vás matematika mezi studenty tak neoblíbená? Přece to nemůže být jen tím, že by měli „smůlu na učitele“?

Osvědčený recept na dobrou výuku nemá asi nikdo. Ale neobliba bude určitě dána i tím, že matematické pojmy na sebe silně navazují v čím dál vyšších abstrakcích, asi jako když se staví věž.
Když žák „chybí“ ve škole během násobení a nedoučí se je, bude mít velké až nepřekonatelné potíže se zlomky nebo mocninami. Kdežto v biologii se může naučit a bez problémů porozumět
savcům, i když neví nic o obojživelnících, a naopak.

Mohlo by být větší začleňování logických úloh do výuky pro žáky motivační, protože by viděli využití definic a vzorečků v praxi?

Logické úlohy spíš procvičují logické myšlení, většinou v nich nejsou potřeba žádné vzorečky ani teorie (ty se procvičují ve slovních úlohách). Na Matfyzu často začínáme na prvních cvičeních

16. Za svobodu, ale i proti válce. Takový byl 17.…   
seznam | nahoru

17. Jan Kynčl: Matematika je přesná. Co jednou dokážete, platí navždy   
seznam | nahoru
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některých předmětů právě logickými úlohami. Ale těžko říct, zda by větší důraz na ně přitáhl k matematice více žáků. Myslím, že je potřeba se smířit s tím, že každého baví něco jiného. To je úplně
normální. Mě zase nebavil dějepis. Možná je škoda, že na základní a střední škole je jedno učivo povinné pro všechny. Byl bych pro rozdělit ho na rozšiřující a jádrové, aby si každý našel to svoje a
měl víc času a prostoru se v tom do hloubky rozvíjet.

Tady bych vypíchl matematické soutěže, olympiády anebo i korespondenční semináře (například PraSe nebo M&M), které organizují studenti Matfyzu, nebo týmovou soutěž Náboj ( vedle MFF
UK se na něm podílí Matematický  ústav  Slezské univerzity v Opavě  nebo univerzity v Polsku či na Slovensku – pozn. red .). Takovéto projekty mohou být hodně motivační pro studenty, které
matematika zajímá. Náboj bych přirovnal ke sprintu, olympiádu k vytrvalostnímu běhu a korespondenční seminář je už takový maraton.

Dokázal byste pracovat se žáky základní školy, třeba je doučovat?

Nevím. Mám zkušenost pouze s výukou studentů na Matfyzu a musím říct, že čím nižší ročník, tím obtížnější to pro mě je – tím víc se od vás vyžaduje znalost didaktiky, tím větší je vzdálenost mezi
tím, co znají studenti a co zná pedagog. O to těžší je pak vžít se do jejich role a pochopit, proč oni nechápou…

Jste odborníkem na kombinatoriku a diskrétní geometrii. O co přesně jde?

Kombinatorika je obor, který studuje konečné množiny objektů nebo konečné struktury. Zabývá se například otázkami typu: kolik je objektů velikosti n s nějakou konkrétní vlastností. Je to obrovská
oblast.

A diskrétní geometrie je jedním z podoborů?

Dalo by se to tak říct. Diskrétní geometrie zkoumá kombinatorické vlastnosti geometrických objektů – konečné množiny bodů nebo přímek v rovině, případně zobecnění v prostoru nebo ve vyšších
dimenzích. Dalšími objekty zájmu jsou konvexní množiny, speciálně mnohostěny (v rovině jsou to mnohoúhelníky jako například trojúhelníky nebo obdélníky; v prostoru například krychle, kvádry,
osmistěny a podobně).

Jedna z nejslavnějších úloh diskrétní geometrie se týká řešení, jak naskládat určité objekty co nejúsporněji do nějakého objemu – například pomeranče do bedýnky.

Tak to je krásné praktické využití.

Zkoumali to už matematici starověku, dnes je tento problém známý jako Keplerova hypotéza. Jedním ze způsobů, jak naskládat pomeranče do bedýnky, je uspořádat první vrstvu do
šestiúhelníkové sítě – každý pomeranč sousedí s šesti okolo. Další patro pomerančů se pak vkládá do mezer. Hypotéza, že jde o nejúspornější způsob skládání – nejhustější zaplnění objemu –
byla známá dlouho, ale matematici ji neuměli dokázat. Podařilo se to až Američanovi Thomasu Halesovi, právě za pomoci počítače. Tento vědec je jedním z průkopníků formalizace. Už okolo roku
2000 měl první verzi důkazu, ale trvalo mu dalších deset let, než vytvořil druhou, jež už byla kompletně formalizovaná.

Když přemýšlíte o těch, jak říkáte, pěkných problémech – opravdu se jedná o věci, které zatím nemají řešení? Jak si můžete být jist, že na ně nikdo předtím nepřišel?

Ze začátku dostáváte takové otázky například od svého vedoucího, od pedagogů, kteří mají o situaci přehled, a postupně si rozšiřujete ten svůj. Často otevřené problémy nebo hypotézy formulují i
sami autoři článků. Čtu články, které se „mojí“ problematiky týkají, hledám odpovědi, a když je nenajdu, usoudím, že se jedná o otevřený problém. Nebo mě napadne zajímavá otázka v souvislosti
s jinou, kterou zrovna řeším…

Zhruba v polovině případů se stává, že pracujeme na něčem, o čem si myslíme, že nikdo jiný nevymyslel. A s odstupem, za rok za dva, zjistíme, že už na to někdo přišel dřív, jen to nazval jiným
jménem. Je to tím, jak je matematika univerzální. Nevymýšlíte originální vynálezy, spíš objevujete dané zákonitosti. Tím pádem se stává, že jednu věc objeví víc lidí nezávisle na sobě.

Podle vědecké rady, která vám udělila Cenu Neuron, jste v kombinatorice zaznamenal průlomová zjištění. Využijete finanční odměnu k dalšímu bádání?

Díky novým pravidlům Neuronu mohu použít finanční prostředky i pro soukromé účely. V matematice je to jiné než u kolegů z jiných oborů, kteří potřebují finance na vybavení laboratoří nebo koupi
materiálů (i když i oni mohou samozřejmě použít odměnu z Neuronu na soukromé účely). Já si vystačím s tužkou, papírem a odpadkovým košem, jak se říká. Případně ještě s počítačem, na
kterém napíšu odborný článek.

Posouváte se dopředu spíš díky nápadům, nebo novým vědomostem?

Většinou je potřeba nějaký nápad. Na druhu stranu se říká, že v matematice nebylo nikdy nic originálního vymyšleno – všechno je jenom odvozování na základě předchozích znalostí. Řekl bych, že
realita je někde mezi. Není to tak, že se zčista jasna vynoří geniální myšlenka. Spíš jde o postupný proces, kdy člověk zkouší různé uličky a mezi mnoha slepými občas vykročí novým směrem,
který vypadá nadějně. A tak pořád dokola. Asi jako v každém jiném oboru.

Autor: Jitka Jiřičková

Foto: Hynek Glos

Článek vyšel v on-line magazínu Univerzity Karlovy Forum.

Jan Kynčl

Vystudoval Matematicko-fyzikální fakultu UK, kde nyní vyučuje. Věnuje se především oblasti kombinatoriky a diskrétní geometrie. Získal Cenu Neuron 2022 pro nadějné vědce v oboru
matematika. Dle odborné rady, jež o laureátech rozhoduje, vylepšil například algoritmy pro kreslení abstraktních topologických grafů a získal nové odhady pro průsečíkové číslo grafu. Obojí
souvisí s přehledným zobrazováním diagramů s mnoha průsečíky, jako jsou schémata leteckých spojení mezi městy nebo biologické či sociální sítě. S dalšími spoluautory získal superlineární
odhad na počet prázdných konvexních pětiúhelníků v bodových množinách, což je hranice, která odolávala 30 let.

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  matematický (1x), ústav (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Jan Kynčl: Matematika je přesná. Co jednou dokážete, platí navždy ( Vedavyzkum.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (07:01:00) Internet Slezská univerzita v Opavě Mesto-bohumin.cz - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

NOVÝ BOHUMÍN – Bohumíňačka Kristýna Svidroňová představí v Bohumíně svou debutovou básnickou sbírku „Sochy z peřin“. Křest proběhne v rámci čtvrtého Literárně-hudebního rozptýlení,
které organizuje místní kulturní spolek Město Bohů.

„Básně Kristýny Svidroňové jsou komponované do celku, jemuž dominuje lyrická mluvčí v druhé osobě a bohatý svět rostlinné říše a životodárné vody, na níž TENTO SVĚT závisí: duby, břízy,
olše, kaštany, smrk, zázvor, borůvky, karafiáty, pokojové rostliny, jejich tkáň a habitus, jejich listy, semena, květy, vůně a kořeny touto sbírkou prorůstají. Mluvčí se proměňuje v jejich
soukmenovkyni – rozkvétá a plodí, ale také vadne, chřadne, natahuje se ke slunci, žízní. K přírodnímu světu stojí v opozici svět digitální a městský i stěny pokoje, v nichž jako by byl lyrický
subjekt Kristýny Svidroňové uzavřen, držen a mezi nimiž pěstováním pokojových rostlin imitoval přírodu ve smyslu přirozenosti“ uvádí na adresu knihy její redaktorka Olga Stehlíková.

Druhým hostem literárního setkání bude budějovicko-pražský prozaik, scénárista a autor čerstvého groteskně-dystopického titulu s názvem Před jídlem si důkladně uřízněte ruce.

18. Bohumíňačka Kristýna Svidroňová představí debutovou básnickou sbírku
Sochy z peřin  seznam | nahoru
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Literární večer se uskuteční již tradičně v prostorách bohumínské Hair Train Gallery (ul. Studentská, vedle kina) v pátek 2. prosince od 19 hodin. Akci hudebně doprovodí svou ambientní
improvizací dvojice fenomenálních hudebníků – ostravský kytarista Martin Dytko a francouzský flétnista Nathan Dufresne.

Kristýna Svidroňová (*1992)

Rodačka ze Záblatí u Bohumína. Vystudovala Českou literaturu na Slezské univerzitě  v Opavě . Publikovala v časopisech Artikl, Host, Protimluv, Weles, dále se její básně objevily na webu
Nedělní chvilka poezie, revue Ravt a Ostravan. V roce 2021 jí vyšla v nakladatelství Protimluv básnická sbírka Sochy z peřin. Od roku 2013 organizuje ostravské Literární přeháňky. V
současnosti žije v Ostravě, kde vyučuje český jazyk na gymnáziu, také se věnuje copywritingu a online marketingu.

Marek Blažíček (*1995)

Budějovicko-pražský autor, scenárista, textař a kreativec, který se věnuje tvorbě uměleckých i komerčních textů. Absolvoval obor Tvorba textu a scénáře na VOŠ při Konzervatoři Jaroslava Ježka.
V roce 2018 spatřila světlo světa jeho prozaická prvotina U piva se nemluví a tento rok mu ostravské nakladatelství Bílý Vigvam vydalo knihu s názvem Před jídlem si důkladně uřízněte ruce .
Mimo to dal vzniknout audio sbírce povídek Spolknout si hlavu je základ slušnosti, e-knize Vanilkový koktejl mladého Werthera, nebo třeba písním pro známé i neznámé interprety a kapely.

(rzp)

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (10:50:52) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné, Slezská  univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Failnight Party s Business Gate Academy. �� Business Gate Academy tě zve na Failnight Party, kde se můžeš těšit na vystoupení zajímavých hostů, kteří povypráví o svých podnikatelských
failech. ��Akce proběhne 7. 12. 2022 od 18:00 v Beskydské řízkárně.� Vystoupí: Dalibor Šimek, Daniel Kvíčala a Radim Věntus.�Raut, zábava a hudba zaručena! Vstupné je zdarma.

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)

DUPLICITNÍ S: � Failnight Party s Business Gate Academy. ��… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (11:10:02) Tisk Obchodně-podnikatelská fakulta AVERIA, s. r. o. - ICT NETWORK NEWS NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

Slezská univerzita, Obchodně  podnikatelská fakulta  v Karviné  pořádá 7. ročník OpenSource 2022, konferenci o otevřených systémech a Essential Cyber Security. 

Konference se bude konat 10. listopadu 2022 prezenčně na Obchodně  podnikatelské  fakultě  v Karviné . Konference je určena zejména široké odborné i neodborné veřejnosti a studentům a
jejím cílem je prezentovat účastníkům nové trendy a možnosti svobodného i komerčního software a jeho využití v sítích, tentokrát v přímé vazbě na problematiku kybernetické bezpečnosti. 

Součástí programu jsou rovněž i praktické ukázky některých konkrétních řešení a možnost vyzkoušet si konfiguraci služeb či softwaru. 

Konferenci připravuje a pořádá Ústav informačních technologií a Katedra informatiky a matematiky SU OPF v Karviné.

SEKCE: Zpravodajství MUTACE: Celá ČR
PDF STRANA: 18

19. � Failnight Party s Business Gate Academy. ��…   
seznam | nahoru

20. Konference: OpenSource řešení v sítích 2022   
seznam | nahoru

15/26

https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NTA1MTIxMTEsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NTA1MTIxMTEsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NTA1MTIxMTEsInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/50512111
https://www.maximusweb.cz/detail/clanku/50512111
http://translate.google.com/translate?hl=cs&sl=cs&tl=en&u=https%3A%2F%2Fwww.facebook.com%2Fslu.opf%2Fposts%2F526775316131653
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/50512111
https://www.maximusweb.cz/public/original/50512109
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NTA1MDc5NTIsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NTA1MDc5NTIsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NTA1MDc5NTIsInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/50507952
https://www.maximusweb.cz/detail/clanku/50507952
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/50507952


KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (2x), karviné (2x), podnikatelská (1x), fakulta (1x), podnikatelské (1x), fakultě (1x)

DUPLICITNÍ S: Konference: OpenSource řešení v sítích 2022 ( AVERIA, s. r. o. - ICT NETWORK NEWS, Slezská univerzita v Opavě, Celá ČR );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (11:18:26) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Filozoficko-přírodovědecká fakulta v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Rádi byste strávili část léta na Maltě a přitom si zdokonalili svou angličtinu? Studenti Slezské univerzity  mají možnost absolvovat letní kurzu anglického jazyka na Maltě. Zájemci podají svůj
Návrh na žádost o účast ve stipendijním programu MŠMT na zahr. oddělení FPF SU. Z podaných žádostí bude na fakultě vybrán jeden ze zájemců, jehož návrh bude předán rektorátnímu oddělení
SU. Formulář najdete na odkazu http://aia-databaze.zahranici-stipendium.cz/modules/aia/Termín pro předložení žádostí je stanoven na 13. ledna 2023.

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x)

DUPLICITNÍ S: Rádi byste strávili část léta na Maltě a přitom… ( Facebook - Příspěvky, Filozoficko-přírodovědecká fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (12:34:18) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Fakulta veřejných politik v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Udělejme společně radost dárkem pod stromeček dětem daleko od domova�� Připojte se spolu s námi ke sbírce organizované PAĽANYCJA-Dobrovolnické komunitní centrum pomoci válečným
uprchlíkům, Opava � Jen na kolejích Slezská  univerzita  v Opavě  je stále ubytovaných 61 dětí. Nejen je můžete obdarovat třeba malou drobností i ve vstupu naší fakulty, kde je jedno ze
sběrných míst. Bližší informace: www.slu.cz/slu/cz/aktuality/1/1719

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x), slu (1x)

DUPLICITNÍ S: Udělejme společně radost dárkem pod stromeček… ( Facebook - Příspěvky, Fakulta veřejných politik );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (13:37:32) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Ústav historických věd - Slezská  univerzita  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Pozvánka na přednášku...

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (16:17:01) Internet Fyzikální ústav v Opavě TN.nova.cz - Články Lucie Staničková

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Ve čtvrtek bude Mars nejblíže Zemi za poslední dva roky. O týden později pak bude v opozici se Sluncem. Podle astronomů půjde rudou planetu snadno pozorovat, protože bude nejjasnějším
objektem na nočním nebi.

Rudá planeta se ve čtvrtek 1. prosince ve tři hodiny a 18 minut ráno přiblíží Zemi na vzdálenost 81,5 milionu kilometrů. Bude tak Zemi nejblíže za poslední dva roky. O týden později, tedy 8.

21. Rádi byste strávili část léta na Maltě a přitom…   
seznam | nahoru

22. Udělejme společně radost dárkem pod stromeček…   
seznam | nahoru

23. Pozvánka na přednášku...  
seznam | nahoru

24. Přiblížení Marsu k Zemi i zatmění rudé planety Měsícem. Čeká nás nebeské
divadlo  seznam | nahoru
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prosince v šest hodin a 36 minut ráno, nastane tzv. opozice Marsu se Sluncem.

"V té době planetu najdeme velice vysoko v souhvězdí Býka, bude tak nejlépe pozorovatelná, jak je to jen z našich končin možné. Při této opozici sice nedosáhne největšího možného přiblížení k
Zemi, ale právě její prakticky maximální možná výška nad obzorem pro středoevropského pozorovatele tento neduh velice významně vykompenzuje," uvedl na webu Fyzikálního  ústavu  v
Opavě  astronom Petr Horálek.

Podle astronoma bude díky chladné noci a klidnému vzduchu pohled na Mars přes dalekohled opravdu krásný. "Na povrchu načervenalé planety budou k vidění základní albedové útvary (místa
více či méně rozptylující sluneční světlo) a samozřejmě polární čepička," dodal Horálek.

Zoufat si nemusí ani ti, kteří nemají hvězdářský dalekohled. Odborníci však doporučují vyrazit pryč z města. Kvůli světelnému smogu by tam totiž nemuselo být nic vidět.

Lidé se však mohou 8. prosince těšit na jeden ještě vzácnější jev. Tím je zatmění Marsu Měsícem v úplňku. Měsíc bude rudou planetu zakrývat kolem šesté hodiny ráno, tedy jen půl hodiny před
opozicí Marsu se Sluncem.

Okolo sedmé hodiny ráno by pak měl Mars začít vykukovat zpoza západního okraje Měsíce. K pozorování postačí podle astronomů jen malý dalekohled.

Lidstvo se připravuje osídlit Měsíc. Velkou výzvou je pro vědce Mars:

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (18:12:36) Internet Slezská univerzita v Opavě Novinky.cz - Věda a školy Filip Šára

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Planeta Mars dosáhne v noci na čtvrtek nejmenší vzdálenosti od Země za poslední dva roky a bude pozorovatelná jako jeden z nejjasnějších objektů noční oblohy. Týden poté bude Mars v
opozici se Sluncem, z pohledu pozorovatele na Zemi bude přímo naproti Slunci – ve stejný den navíc rudou planetu zakryje Měsíc, což půjde pozorovat i bez dalekohledu.

Mars se ve čtvrtek 1. prosince ve 3:18 SEČ nejvíce přiblíží k Zemi, a to na vzdálenost 81,5 milionu kilometru (přesně 81 450 876 km).

Tiskový tajemník Astronomického ústavu Akademie věd ČR Pavel Suchan připomněl, že slovo „nejblíž“ v tomto případě pokaždé znamená jinou vzdálenost.

„Planety se totiž na svých eliptických drahách sejdou pokaždé v jiném místě. K nejtěsnějším přiblížením dochází koncem srpna – to jsme mnozí zažili kupříkladu v roce 2003, kdy Mars od Země
dělila vzdálenost pouhých 56 milionů kilometrů,“ vysvětlil.

V roce 2035 se planety přiblíží v tzv. velké opozici, kdy se vzdálenost mezi Zemí a Marsem zmenší na 57,1 milionu km. Nadcházející velké opozice se odehrají v letech 2050, 2067, 2082 a 2097.

I nyní bude Mars dost blízko na to, abychom při pozorování planety dalekohledem mohli spatřit detailnější pohled na polární čepičky či tmavé útvary na oranžovém kotoučku.

Foto: Alpo-Astronomy.org

Úhlové velikosti Marsu při jeho viditelnosti na obloze v roce 2022 a 2023. Největší bude 1. prosince 2022, kdy se nejvíce přiblíží k Zemi.

Na několik týdnů tak vznikají nejvhodnější podmínky pro pozorování tohoto vesmírného tělesa.

Opozice Marsu se Sluncem a „zatmění“ rudé planety

Letošní opozice nastane ve čtvrtek 8. prosince v 6:36 SEČ. V té době planetu najdeme velmi vysoko v souhvězdí Býka, bude tak nejlépe pozorovatelná, jak jen to jen z našeho území možné.

Podle popularizátora astronomie Petra Horálka z Fyzikálního ústavu Slezské univerzity  v Opavě  dojde ve stejný den zároveň ke vzácnému zakrytí (či z logiky věci zatmění) Marsu měsíčním
úplňkem.

„Už ve středu 7. prosince večer bude patrné, že se něco děje. Se setměním se nad jihovýchodním obzorem objeví úplňkový Měsíc a vlevo od něj naoranžovělý Mars. V dalších hodinách se Měsíc
bude při pohledu ze Země přibližovat k Marsu, aby ho nad ránem – to už bude čtvrtek 8. prosince – kolem šesté hodiny úplně zakryl. Vzhledem k úhlovému rozměru planety bude vstup za Měsíc
trvat okolo půl minuty,“ popsal pak dále Suchan.

Foto: Stellarium/Jan Veselý

Mars 8. prosince těsně před okamžikem, než bude zakryt Měsícem v úplňku.

Za okrajem měsíčního kotouče Mars zcela zmizí v 6:04 SEČ, zpoza Měsíce se začne znovu vynořovat v 6:58 SEČ. Tyto údaje platí pro průsečík 15. poledníku a 50. rovnoběžky, v jiných místech
se čas bude lišit o minuty.

Zákryt bude u nás vidět nad obzorem v celém průběhu. Jasnost Měsíce i Marsu bude dostatečná k tomu, abychom úkaz viděli prostým okem. „V dalekohledu bude pohled na zákryt Marsu
Měsícem ještě úžasnější, stačí použít aspoň triedr,“ zmínil Suchan.

„I když budou oba objekty už velmi nízko nad obzorem, teoreticky může být patrný i výstup planety zpoza disku Měsíce. Když vyjde počasí, bude to úžasná podívaná jak pouhýma očima, tak i
jakýmkoli dalekohledem,“ uzavřel astronom.

Objev největšího nového kráteru na Marsu může být tím posledním. Sonda InSight končí
Věda a školy

Ze všech planet Sluneční soustavy je právě Mars nejvíce podobný Zemi. Např. sluneční den je na Marsu o pouhých 37 minut delší na Zemi. Planeta se naopak liší globálním výskytem červené
půdy. Díky svému zbarvení byl ve starověku ztotožňován s motivy krve i ohně, a byla mu tak připisována symbolika války.

Vedle Marsu bude podle Horálka na prosincové obloze možné pozorovat též Jupiter, největší planetu našeho solárního systému.

Na Jihlavsku pokračuje hledání meteoritů, které spadly tento měsíc
Věda a školy
V Chile uvedli do provozu dalekohled ovládaný z Ondřejova
Věda a školy

SEKCE: Kultura a vzdělávání

25. V noci se k nám Mars přiblíží nejvíce za poslední dva roky   
seznam | nahoru
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KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: V noci se k nám Mars přiblíží nejvíce za poslední dva roky ( Novinky.cz - Věda a školy, Fyzikální ústav v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.11.2022 (20:00:26) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné, Slezská  univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Dnes proběhlo 21. zasedání AS SU OPF ��� a s ním i volba nového děkana Obchodně podnikatelské fakulty v Karviné.� Děkanem pro funkční období 2023 - 2027 byl zvolen doc. RNDr.
Ing. Roman Šperka, Ph.D. � Anonymní hlasování proběhlo následovně: z 11 přítomných členů AS SU OPF vyslovilo svůj souhlas devět členů, nesouhlas jeden člen a hlasování se zdržel také
jeden člen. doc. RNDr. Ing. Romanu Šperkovi, Ph.D. ještě jednou gratulujeme a přejeme mnoho úspěchů. �

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)

DUPLICITNÍ S: � Dnes proběhlo 21. zasedání AS SU OPF ��� a s… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (08:08:13) Internet Slezská univerzita v Opavě Nasehvezdy.cz - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Ač se HANA BAROŇOVÁ (38) snaží sebevíc, k hlavní roli se zatím nedostala. Sice se objevila v mnoha slavných seriálech, kýženou slávu jí to však nepřineslo. To se ovšem
změnilo, poté co nastoupila do nekonečného seriálu Ulice. Poprvé ji měli diváci možnost vidět ve filmu Rafťáci, kde zazářila po boku  Vojtky Kotka (34) nebo Jiřího Mádla (36).

Hana Baroňová (38) si ovšem střihla už i menší seriálové role, například v Policii Modrava, Velmi křehkých vztazích, Specialistech, Hvězdách nad hlavou nebo Dáma a Král. Teprve nekonečný
seriál Ulice jí ovšem zařídil, alespoň částečně, vytouženou popularitu.

Z Opavy rovnou do Prahy

Narodila se 21. listopadu roku 1984 v Opavě. V roce 2007 absolvovala Vyšší odbornou školu hereckou v Praze a na Slezské univerzitě  v Opavě  vystudovala obor Kulturní dramaturgie se
zaměřením na divadlo. V současné době žije napůl v Praze a napůl na chalupě v Moravskoslezském kraji.

Jejím největším snem bylo hrát hlavní hrdinku v romantické komedii. Také by prý chtěla mít svůj vlastní sitcom, ani jeden sen se jí však zatím nesplnil. Herečka ale

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (09:10:32) Sociální sítě Filozoficko-přírodovědecká fakulta Facebook - Příspěvky Filozoficko-přírodovědecká  fakulta  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Infočtvrtky přináší další populárně naučnou přednášku s názvem „Digitální kompetence pro seniory“. Dne 1. 12. od 16:30 se můžete těšit na dr. Jindru Plankovou. Akce proběhne tradičně v
Návštěvnickém centru UniPoint v OC Breda & Weinstein.

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  filozoficko (1x), přírodovědecká (1x), fakulta (1x), opavě (1x)

26. � Dnes proběhlo 21. zasedání AS SU OPF ��� a s…   
seznam | nahoru

27. Pořád čeká na vysněnou roli   
seznam | nahoru

28. Infočtvrtky přináší další populárně naučnou…   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (10:00:30) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné, Slezská  univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

�� Tento týden uzavřela naše fakulta další spolupráci s novým odborným partnerem. �� Stala se jím společnost Simply You Pharmaceuticals a.s., které patří značky jako je Ocutein, Dr.
Weiss, Cannaderm, ArginMax,Priessnitz, Clavin, nebo Karpalakut. � Společnost je jedničkou na trhu v segmentech doplňků stravy, farmaceutické kosmetiky a zdravotnických prostředků. �
Studentům mimo jiné nabídne stáže a odbornou praxi. ��� Smlouvu podepsal náš absolvent a nyní viceprezident Václav Říčný. ✍�

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)

DUPLICITNÍ S: �� Tento týden uzavřela naše fakulta další… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (12:04:26) Internet Fyzikální ústav v Opavě AHAonline.cz - Články mv

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Dlouhé prosincové noci nabízejí letos na obloze kouzelnou podívanou. Kromě každoroční spršky meteorů z roje Geminidy se můžeme těšit i na krásy zimního hvězdného trojuhelníku či vzácné
zakrytí Marsu Měsícem. Zastavte se, zvedněte oči k nebi a kochejte se...

Právě rudá planeta je aktuálně nejblíže Zemi za celý rok. Příští čtvrtek se Mars navíc ocitne v opozici vůči Slunci a na obloze bude nadprůměrně� velký i jasný. Časně ráno pak nastane jeho velmi
vzácný zákryt Měsícem v úplňku. „Ten bude Mars zakrývat zhruba okolo 6. hodiny ranní, o hodinu později se planeta opět objeví zpoza západního okraje měsíčního disku,“ láká ke sledování
astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Jev bude možné sledovat pouhýma očima, mnohem lepších výsledků však dosáhnete s alespoň malým dalekohledem.

Víte, že...

...dnes ve 3:18 se Mars k Zemi přiblížil na vzdálenost 81,5 milionu kilometrů? Maximální vzdálenost obou planet je 401 milionů kilometrů, minimální naopak 54,6 milionu.

Stovky za hodinu

Maximum meteorického roje Geminidy nastane během noci ze 13. na 14. prosince, výhled na něj však bude letos komplikovat svit Měsíce jen krátce po úplňku. Během druhé poloviny bude možné
spatřit až 120 »padajících hvězd« za hodinu, které budou vylétat z radiantu vysoko nad jižním obzorem, východně od dvou nejjasnějších hvězd souhvězdí Blíženců.

Hvězdný šestiúhelník

V pátek 23. prosince, jen tři minuty před Štědrým dnem, se Měsíc octne ve fázi novu, a nebude tak během Vánoc rušit při pozorování oblohy. Té bude vévodit velký obrazec známý jako zimní
šestiúhelník, který tvoří hvězdy Betelgeuze, Rigel, Aldebaran, Capella, Pollux, Procyon a Sírius.

SEKCE: Životní styl

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (14:02:15) Internet Slezská univerzita v Opavě Lacultura.cz - Články Vašek Okapa

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Žijeme v mimořádné době. Za humny nám vypukla válečná vřava. Mnoho základních vstupů pro produkty včetně energie skokově zdražily. Každá firma, která myslí se svou
budoucnosti vážně přehodnocuje obchodní model, rozpočty, business obecně. Firmy přemýšlí, jakým způsobem sníží neustále zdražující výrobní vstupy. Hledají levnějšího
dodavatele takřka čehokoliv od energií počínaje po toaletní papír konče.

Načasování vydání knihy Business modelování bylo velmi dobře zvoleno. Hned jsem po ní šáhl a začetl jsem se do ní. Kniha míří především na odborníky, studenty podnikové ekonomiky, ale
své čtenáře najde i u drobnějších podnikatelů.

Pokud nezkrotí náklady budou mít problém. Zdražování vstupů není hlavním problémem. Ekonomové si lámou hlavu nad výnosovým modelem. Tedy modelem podle, kterého firma generuje výnos,
který musí být vyšší než náklad. Výnos nastává tehdy, kdy prodá zákazníkovi svůj produkt. Ekonomové přemýšlí, zda mají teď promítnout růst vstupů a zdražit? O kolik procent? Jak na to budou
reagovat zákazníci? Není čas najít nový trh? Optimalizovat prodejní kanály?

V době krizí se mnoho firem rozhodne seškrtat rozpočet na marketing, omezí obchodní kanály, přestávají komunikovat se zákazníkem a to s jediným cílem – snížit své náklady. Ejhle, právě šetření

29. �� Tento týden uzavřela naše fakulta další…   
seznam | nahoru

30. Prosinec láká k pozorování noční oblohy: Vyhlížejte zákryt Marsu...   
seznam | nahoru

31. Business modelování   
seznam | nahoru
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na nesprávném místě může dovést k firmu k rychlejšímu konci. Naopak krize je skvělou příležitostí pro růst. Stačí mít dobrý business model, na základě něho zvolit vhodnou marketingovou a
obchodní politiku a rychle obsadit trh svého konkurenta.

Kniha je rozdělená do 7 kapitol. Jako první jsem přečetl poslední, sedmou kapitolu, ve které jsou popsány případové studie business modelů společností Uber, Netflix, TripAdvisor, Under Armour
a BlaBla Car. Na jednotlivé studie jsou použity různý modely popsané v knize. Po přečtení jednotlivých studií jsem se vracel k jednotlivým formám business modelů, které byly popsány v dřívějších
kapitolách. Hledal jsem to, co mě zajímalo až jsem se dopracoval do první kapitoly, která vymezuje business model a business modelování. Popisuje zde modely Lean Canvas a Business model
canvas, o kterých jsem slyšel, ale přesné vymezení jsem neznal. S knížkou lze pracovat různě. Většina čtenářů začne první kapitolou a plynule se přesune do designování business modelu (BM),
dál do typologie BM až po kontext prostředí, ve kterých se BM tvoří. Autoři neopomněli i aktuální změny s trendy s dopadem na strukturu a flexibilitu BM, kde pracovali především s vlivem
pandemie covidu-19. Jsem přesvědčen pokud dojde k novému vydání, že se budou zaobírat i současnou energetickou krizí.

Při práci s publikací je zapotřebí mít základní ekonomické, podnikatelské znalosti. Za mne chybí publikací více průběžných praktických ukázek a úkolů.

Autoři knihy je Pavel Adámek a Meixnerová Lucie, kteří působí na Obchodně podnikatelské fakultě v Karviné  Slezské univerzity  v Opavě .

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Business modelování ( Lacultura.cz - Články, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (14:51:19) Internet Institut tvůrčí fotografie Fotografmagazine.cz - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Neúplné kalendárium české fotografie 2002–2022

Třebaže dějiny nejsou poslušné a neodvíjejí se od daného data k jinému datu, nýbrž uplývají v nepřetržitém kontinuu, máme ve zvyku vyčleňovat z nich rozličné epochy a etapy. Takovému aktu
předchází snaha identifikovat události či okamžiky, které lze shledat zlomovými. Takové, po nichž nic (nebo „aspoň něco“) není takové, jako bylo dřív. Co když ale takovým mezníkem učiníme
pouhé založení jednoho časopisu, tedy událost spíše nevýraznou, zlomovou patrně pouze pro velmi omezený okruh lidí, a pokusíme se sledovat, jestli pouhým seznamem událostí, jak se
odehrávaly v čase, lze vytvořit alespoň dílčí obraz transformativních procesů a klimatických změn, jimiž za tu dobu (nejen) české fotografické prostředí prošlo. Psát kalendárium uplynulých dvaceti
let bylo experimentem, který za běhu vyvolával řadu otázek: Co vtáhnout do hry a co protentokrát opomenout? Co bylo klíčové? Co tehdy a co zpětně? Pro koho vlastně? Co okomentovat a co
ponechat jako suché konstatování? Nakolik se držet toho malého, dobře známého kousku pevniny v globálním oceánu? A co z něj do popisu ostrova vpustit, protože se tam de facto už stejně
usídlilo? Jaký obraz vznikne? A jaký chci, aby vznikl?

2002

Jiří David vystavil v Galerii Václava Špály soubor Bez soucitu, v němž agenturně dostupné portréty čelných světových politiků doplnil motivem slz. Nejednalo se o první užití digitálních úprav
fotografie v českém výtvarném umění, nicméně Davidovi plačící politici se stali jedním z ikonických souborů doby. ● Stoletá povodeň zničila prostory Pražského domu fotografie. Přestože se
výstavní program nouzově přenesl do náhradních prostor, jednalo se o počátek konce instituce, od níž si domácí umělečtí fotografové po celá 90. léta slibovali podporu a propagaci umělecké
fotografie. ● Markéta Othová jako vůbec první „fotografka“ (a druhá žena) získala Cenu Jindřicha Chalupeckého, která je od roku 1990 v Česku každoročně udělována mladým umělkyním a
umělcům. ● Redakční okruh soustředěný fotografem Pavlem Baňkou vydal první číslo časopisu Fotograf. S finanční podporou podnikatele a mecenáše Miroslava Lekeše si dovolili magazín
zaměřit výhradně na uměleckou fotografii. Díky anglické mutaci také vzniklo naše první (a doposud jediné) „exportní“ periodikum s tímto zaměřením.

2003

Hned dvakrát se v Praze uskutečnilo Fórum digitální fotografie, na němž se lidé blíže seznamovali s výhodami digitální techniky. ● Začal vycházet časopisu DIGI. ● Zejména díky energii Zuzany
Meisnerové Wismer, jejíž pradědeček Jan Langhans provozoval v Praze slavný fotografický ateliér, byla ve zrestituované a čerstvě zrekonstruované budově otevřena galerie zaměřená na
prezentaci fotografického umění. Profesionální vedení a mezinárodně zaměřený program učinil z Langhans Galerie Praha jeden z nejvýznamnějších bodů na „fotografické mapě“ Česka.

2004

Zemřel významný dokumentární fotograf Pavel Štecha (*1944), mimo jiné první vedoucí fotografického ateliéru na UMPRUM v Praze. ● Společnost Ludicorp spustila Flickr. ● Vlivný teoretik
umění Karel Císař uspořádal knižní antologii zahraničních teoretických textů Co je fotografie? ● Rokem plným otazníků se rok 2004 stal ale až díky kolektivní výstavě fotografie?? v
západočeských Klatovech. Kurátoři Jan Freiberg a Pavel Vančát ji zkusili navrhnout paralelní, a vůči v té době převládajícím tendencím se vymezující genealogii české umělecké fotografie.
Vysledovávali ji prostřednictvím díla autorek a autorů, kteří „přezkoumávají pole fotografie vnímané nejen jako záznam skutečnosti, a navíc ve své práci polemizují s médiem a pokoušejí jeho
možnosti“. Pro linii sebereflexivní fotografie, zčásti ovlivněnou dílem Jana Svobody (1934–1990), ale rovněž reflektující vlivy konceptualismu a minimalismu, dohledávali doklady od 70. let do
přelomu století, kdy na domácí scénu vstoupila generační skupina fotografujících „nefotografů“: Aleny Kotzmannové, Michala Kalhouse, Lukáše Jasanského a Martina Poláka anebo již uvedené
Markéty Othové.

2005

Devětasedmdesátiletý Miroslav Tichý (1925–2011) získal Discovery Award mezinárodního festivalu Rencontres d´Arles. ● Samostatnou výstavu mu uspořádal rovněž Kunsthaus Zürich. ●
Tichého „pravý objevitel“ a neúnavný promotér Roman Buxbaum založil Tichy Ocean Foundation s cílem „shromažďovat, ochraňovat a představovat “ Tichého dílo. Nevídaný úspěch technicky
lajdáckého voyeura z moravského Kyjova, signalizovaný už o rok dříve zařazením jeho prací na 1. bienále současného umění v Seville (kurátor: Harald Szeemann), obrátil naruby dosavadní
hodnotové žebříčky české fotografie. ● V Galerii hlavního města Prahy proběhla komplexní výstava Česká fotografie 20. století . Jejími kurátory byli Vladimír Birgus a Jan Mlčoch.

2006

Tichého dílo vystavil také Dům umění města Brna. ● Národní galerie v Praze představila fotografickou tvorbu Běly Kolářové (1923–2010). Tím přispěla k širšímu uznání jeího (zdaleka nejen
fotografického) díla, které dlouho zůstávalo neprávem zastíněno tvorbou jejího manžela, básníka a výtvarného umělce Jiřího Koláře (1914–2002). ● V Praze se neuskutečnila kolektivní výstava
Fotogenie identity, plánovaná na otevření neotevřeného nového prostoru Pražského domu fotografie. ● V New Yorku zemřel Jan Lukas (*1915), poslední mohykán české předválečné fotografie.
Bylo mu 91 let. V USA žil od druhé poloviny 60. let.

2007

Pro třetí Prague Biennale, které se díky české rodačce Heleně Kontové a jejímu manželovi Giancarlu Politimu z italského časopisu Flash Art konalo od roku 2003, sestavil Vladimír Birgus výstavu
Glocal Girls: Mladé české a slovenské fotografky . ● Na Photomonth v Krakově vystavovali Aleksandra Vajd a Hynek Alt. ● Po řadě zastávek v českých a moravských výstavních prostorech
dorazila do Prahy retrospektivní výstava bezesporu nejpopulárnějšího českého dokumentaristy Jindřicha Štreita.

2008

Parodií kampaně podporující ideu uspořádat v Praze olympijské hry rozčílila umělecká skupina Guma Guar pražský magistrát natolik, že galerii Artwall vypověděl smlouvu na užívání venkovních
výstavních ploch. Guma Guar využila oficiální slogan kampaně Všichni jsme v národním týmu , ale snímky sportovců nahradila fotografiemi osob symbolizujících prorůstání byznysu s politikou.
Trvalo tři roky, než se Artwall směla na své působiště vrátit. ● V Českém Krumlově byl zpřístupněn unikátně zachovalý fotoateliér Josefa a Františka Seidelových v budově postavené roku 1905.

32. Bludiště seznamu  
seznam | nahoru
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● Ivars Gravlejs představil v lotyšské Rize svou alma mater – Fakultu múzických umění v Praze. Na nástěnky rozvěsil bezpočet výhradně vlastních fotografií, např. série vstupních dveří, polic v
knihovně, detailů dostupné techniky či školních fotokomor. Vitríny pak věnoval osobním memorabiliím, např. diplomu ze smyšlené Ceny Josefa Sudka.

2009

Po výstavách ve významných muzeích v Pekingu, Frankfurtu, Tokiu či Paříži vyznělo jako blesk z čistého nebe, když Miroslav Tichý ukončil spolupráci s Romanem Buxbaumem. V oficiálním
prohlášení uvedl, že jeho dosavadní partner nakládal s jeho fotografiemi bez svolení a „usiloval pouze o to, aby se zmocnil mého díla a toto mé dílo užíval a měl z něho pro sebe užitky“ . ● Na
Prague Biennale 4 si fotografie vydobyla samostatné postavení – uskutečnilo se první Prague Biennale Photo. Před zánikem pražského bienále o čtyři roky později se paralelní fotografické bienále
uskutečnilo ještě dvakrát. ● Na sklonku roku se veřejnosti představilo Fotograf Studio, brzy zavedené jako Fotograf Gallery.

2010

Kurátor Pavel Vančát připravil pro Galerii Rudolfinum přehlídku Mutující médium – dosud patrně nejpoctivější pokus zachytit důsledky postupného přechodu od analogové k digitální fotografii v
českém umění. ● V nakladatelství DOST vyšla antologie textů Česká fotografie 1938–2000: v recenzích, textech, dokumentech  sestavená teoretikem a fotografem Tomášem Pospěchem. ●
Zemřela klíčová osobnost české fotografie, historička a kurátorka Anna Fárová (*1928). Svou celoživotní prací přispěla k proslulosti Františka Drtikola a Josefa Sudka, v Uměleckoprůmyslovém
muzeu v Praze vytvořila sbírku fotografie, byla kurátorkou řady neoficiálních výstav, ale i mentorkou řady českých fotografů. ● V App Store se objevila nová aplikace Instagram. Google Play si na
ni ještě musel počkat bezmála dva roky.

2011

Na operačním systému iOS se rozjela aplikace Picaboo pro sdílení fotografií a multimediálního obsahu. Ještě týž rok se z ní stal Snapchat. ● Galerie Langhans ukončila výstavní činnost a prostor
předala charitativní organizaci Člověk v tísni. Nadále ovšem pečuje o devět tisíc historických negativů z dob fungování Ateliéru Langhans, jež byly náhodou objeveny při rekonstrukci budovy. ● V
Praze se uskutečnil první Fotograf Festival. Zaměřil se na situaci ve fotografii 80. let. Od té doby se festival koná každoročně.

2012

Jeden z řady polských absolventů Institutu  tvůrčí  fotografie  v Opavě, Tomasz Lazar, získal hlavní cenu na Mezinárodním festivalu fotografie v Lodži. ● Fotografie jiného z absolventů této
školy, Romana Vondrouše, získaly ocenění World Press Photo v kategorii Sport. ● Mark Zuckerberg koupil Instagram.

2013

Národní muzeum fotografie v Jindřichově Hradci se po více jak deseti letech přejmenovalo na Muzeum fotografie a moderních obrazových médií. V zemi, kde jsou jako „národní“ pojmenovány –
byť problematicky – největší, státem zřizované kulturní instituce, byl dosud užívaný název více než zavádějící. Fotografie své „národní“ muzeum prostě nemá. ● Kurátor a historik fotografie
Vladimír Birgus přichystal pro Galerii hlavního města Prahy rozsáhlou přehlídku Vnitřní okruh v současné české fotografii . Reflektovala obrat k osobním a subjektivně nahlíženým tématům: „ Mnozí
fotografové se opět přestali bát vyjadřovat své emoce, stojí o empatii diváků a nechtějí vytvářet jenom přísně racionální díla, která, řečeno slovy proslulé americké kritičky Vicki Goldberg, ,‚jsou
tak chladná, že mohou ušetřit peníze za klimatizaci´.“ ● Tatáž instituce v témže roce zřídila Dům fotografie – v prostorách, kde se dlouhé roky toužil usadit Pražský dům fotografie. GHMP se
každopádně stala první veřejnou institucí, která má reprezentativní prostor učený výhradně prezentaci fotografického umění.

2014

Tvůrčí dvojice Hynek Alt a Aleksandra Vajd spolu s kurátorkou Karinou Kottovou připravili pro International Biennial Of Photography And Visual Arts v belgickém Lutychu kolektivní výstavu About
the Chair. S odkazem na ikonické konceptuální dílo Josepha Kosutha One and Three Chairs  a na práci slovensko-českého umělce Jána Mančušky What Is a Chair  zvolili „židli“ jako klíč pro
pozvání více jak tří desítek českých umělkyň a umělců pracujících s fotografií. ● V domě U Kamenného zvonu proběhla retrospektivní výstava slovenské fotografky Miloty Havránkové (*1945),
mimo jiné první ženy, která v roce 1969 vystudovala obor fotografie na FAMU v Praze.

2015

Do kin vstoupil hraný film režisérky Ireny Pavláskové Fotograf. Inspirována životem Jana Saudka (*1935) představila tohoto mezinárodně známého fotografa jako libertinského milovníka žen a
neodolatelného erotomana. Vodopád sexistických a bohémských stereotypů vyvrcholil zradou odvržené partnerky, která důvěřivého a naivního umělce dokonale ožebračila. ● Fakulta výtvarných
umění v Brně založila samostatný ateliér fotografie. Univerzitní vzdělání v oboru fotografie je od této chvíle možné získat na všech uměleckých školách v zemi. ● Trochu pozdě, ale přece se v
Česku odehrála první samostatná výstava Wolfganga Tillmanse. Uspořádal ji Dům umění v Českých Budějovicích.

2016

V pouhých 42 letech nečekaně zemřel Adam Holý (*1974), jeden z mála českých fotografů, kterému se dařilo úspěšně pohybovat na poli užité i umělecké fotografie. Legendární bonviván, kterého
nepřestávaly zajímat možnosti aktu a krajinářské fotografie, vytvářel v posledních letech života své nejpůsobivější soubory. ● Veřejnoprávní Česká televize uvedla třináctidílný dokumentární seriál
o soudobé české fotografii nazvaný Česká fotka. ● Ústav dějin umění AV ČR zahájil pětiletý, rozsahem nevídaný výzkumný projekt Josef Sudek a fotografická dokumentace uměleckých děl: od
soukromého archivu umění k reprezentaci kulturního dědictví. Cílem Projektu Sudek bylo komplexně zpracovat 20 000 negativů a pozitivů, které na doporučení Anny Fárové akademii věnovala
sestra Josefa Sudka, paní Božena Sudková.

2017

Centre Georges Pompidou v Paříži otevřelo výstavu Josef Koudelka: La fabrique d’Exils.  ● Necelý rok po Jiřím Poláčkovi (*1946) zemřel Jan Malý (*1954), poslední z trojice autorů
monumentálního portrétního souboru Český člověk. Pracovat na něm začali v roce 1982 a v následujících desetiletích jím mapovali civilní podoby obyvatel země. ● Vyšla kniha Hanny Buddeus
Zobrazení bez reprodukce zaměřená na relace mezi performancí a fotografií v českém umění 70. let. ● Fotograf Gallery se přestěhovala do nových prostor. Splnila si tak přání většiny domácích off
space: nebýt zastrčený kdesi ve dvoře a mít výlohu do ulice.

2018

Pražské Uměleckoprůmyslové muzeum a Národní galerie Praha uvedly výstavy prezentující výběr z velkorysého daru Josefa Koudelky (*1938) rodné zemi. ● Columbia Journalism Review přinesl
informace o sexuálním obtěžování několika členek Photo Agency VII ze strany jejího zakládajícího člena Antonína Kratochvíla. „Nereagovala jsem na to, protože jsem pochopila, že takový druh
chování je cenou, jíž platím za to, že jako mladá žena vstupuji do odvětví ovládaného muži. Také jsem nechtěla být vnímaná jako typická hysterka, která si na něco stěžuje,“ vysvětlovala
například Anastasia Taylor-Lind, jak v danou chvíli vyhodnotila situaci, kdy jí Kratochvíl ve společnosti zničehonic vsunul ruku mezi hýždě a dotkl se jejího pohlaví. Trojnásobný držitel World Press
Photo a Osobnost české fotografie 2014 všechna obvinění odmítl. Krátce nato ale na členství v agentuře rezignoval. ● Takzvaná Kynžvartská daguerrotypie, kterou v roce 1839 Louis Daguerre
věnoval rakouskému kancléři Metternichovi a dnes ji vlastní český stát, byla zapsána na seznam dokumentů UNESCO Paměť světa. ● Rozsáhlý požár v Kalifornii pohltil dům holandského
sběratele Manfreda Heitinga. Zničeny byly fotografie, plakáty, keramika a ojedinělá sbírka 36 tisíc fotografických knih, včetně mnoha vzácných publikací české provenience.

2019

Česká média si povšimla, že autor nejdražší fotografie světa, vydražené za 6,5 milionu dolarů, v Česku v podstatě neznámý Australan Peter Lik, je synem českých emigrantů. ● Libuše
Jarcovjáková připravila průřezovou výstavu Evokativ pro Rencontres d’Arles a britský časopis Guardian ji později vyhlásil nejlepší fotografickou výstavou roku. Radost ze zahraničního uznání
nezkalil ani fakt, že se ostrovní žurnalisté za nejlepšími výstavami nerozjeli dál než k sousedům za kanál La Manche.

2020

Časopis Fotograf má nejen novou grafickou úpravu, ale také periodicitu. Nadále nevychází dvakrát, ale třikrát ročně. ● Od jara se i v Česku fotografovalo především doma, z okna a ve
vylidněných ulicích. ● V globálním měřítku kvůli pandemii covid-19 došlo k poklesu celkového počtu fotografických snímků o 21 procent, z předpokládaného 1,44 bilionu fotografií na odhadovaný
1,12 bilionu. ● Překvapivé plody přinesla práce pražských paparazzi. Jednomu z nich se podařilo zachytit ministra zdravotnictví Romana Prymulu, jak s nezakrytými ústy vychází z restaurace,
která podle platných protiepidemických nařízení měla být uzavřená. Ministr, který v téže době nabádal obyvatele Česka, aby nařízení dodržovali, musel odstoupit z funkce. ● Po třiceti osmi letech,
a tentokrát již posmrtně, se jeden z nejvlivnějších domácích fotografů Jan Svoboda představil v londýnské The Photographers’ Gallery. ● Vyšla kniha Vladimíra Birguse a Pavla Scheuflera Česká
fotografie v datech 1839–2019, v níž se toho dočtete mnohem víc než tady.

2021

Několik týdnů před vydáním knihy Postdigitální fotografie zemřel jeden z našich nejvýraznějších teoretiků fotografie Filip Láb. Bylo mu 45 let. Vzděláním fotograf, který stále větší pozornost
věnoval teorii a pedagogice, během života publikoval několik důležitých knih a řadu statí o technologických a sociálních proměnách současné fotografie. Časopis Fotograf mu věnoval jedno z
čísel. ● Mainstreamová média nejvíce pozornosti věnovala mladému, obchodně úspěšnému fotografovi Martinu Strankovi, který v nezanedbatelném počtu svých snímků okopíroval díla
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slavnějších zahraničních autorů, například Gregoryho Crewdsona a Erwina Olafa. ● „Pokles odbytu naší černobílé fotografie se zastavil kolem roku 2000 a posledních pět let roste,“  objasnil
deníku Lidové noviny překvapivý zájem o analogovou fotografii spolumajitel tradičního českého výrobce filmů Foma Bohemia. Ta se poté, co tento segment trhu opustili velcí světoví hráči Kodak či
Agfa, stala po britském Ilfordu číslem dva v prodeji černobílých filmů.

2022

Americký herec Richard Gere prodal v aukci svou fotografickou sbírku. Nejdražší vydraženou položkou se stal snímek Františka Drtikola Temné vlny z roku 1926. S cenou přesahující 352 tisíc
dolarů se zároveň stal doposud nejdražší fotografií českého původu. ● Společnost Google představila software Imagen, prozatím nejdokonalejší generátor převodu textů na fotorealistické obrazy.
Výstupy umělé inteligence, kterou software využívá, ovšem byly zkritizovány za potvrzování rasistických či sexistických stereotypů. ● Vesmírný dalekohled Jamese Webba začal zasílat první
fotografie. V případě snímku galaxie GLASS-z13 zachytil světlo vyzářené před 13,5 miliardy let, tedy pouhých 300 milionů let po Velkém třesku. ● Fotograf slaví, že mu je let dvacet.

SEKCE: Hobby

KLÍČOVÁ SLOVA:  institutu (1x), tvůrčí (1x), fotografie (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (15:06:05) Internet Filozoficko-přírodovědecká fakulta Teraz.sk - Články TASR

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Ľavý obranca Paríža Saint-Germain nehral v úvodnom zápase proti Ghane a s Uruguajom ho po 42 minútach vystriedal Raphael Guerreiro.

Dauha 1. decembra (TASR) - Portugalský futbalista Nuno Mendes už na MS v Katare pre zranenie stehna do hry nezasiahne, ale zostane s tímom v dejisku šampionátu. Ľavý obranca Paríža
Saint-Germain nehral v úvodnom zápase proti Ghane a s Uruguajom ho po 42 minútach vystriedal Raphael Guerreiro. 

"Hráč utrpel v zápase svalové zranenie na ľavom stehne. Mendes zostane súčasťou tímu v Katare, kde začne s rekonvalescenciou ," uvádza sa vo vyhlásení Portugalskej futbalovej asociácie
(FPF), čo potvrdil aj tréner Fernando Santos: "Chcel tu zostať s nami, čo skutočne odráža duch tímu a to, akí sme všetci jednotní. Mrzí ma, že nemôže hrať, ale mňa a ostatných v mužstve to musí
povzbudiť v snahe nahradiť ho."

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fpf (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (15:19:16) Internet Filozoficko-přírodovědecká fakulta Sport.aktuality.sk - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Portugalský futbalista Nuno Mendes už na MS v Katare pre zranenie stehna do hry nezasiahne, ale zostane s tímom v dejisku šampionátu.

Správy, program, výsledky, analýzy a komentáre o MS vo futbale 2022 na jednom mieste >>

Ľavý obranca Paríža Saint-Germain nehral v úvodnom zápase proti Ghane a s Uruguajom ho po 42 minútach vystriedal Raphael Guerreiro.

"Hráč utrpel v zápase svalové zranenie na ľavom stehne. Mendes zostane súčasťou tímu v Katare, kde začne s rekonvalescenciou,"  uvádza sa vo vyhlásení Portugalskej futbalovej
asociácie (FPF), čo potvrdil aj tréner Fernando Santos: "Chcel tu zostať s nami, čo skutočne odráža duch tímu a to, akí sme všetci jednotní. Mrzí ma, že nemôže hrať, ale mňa a
ostatných v mužstve to musí povzbudiť v snahe nahradiť ho."

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fpf (1x)

DUPLICITNÍ S: MS vo futbale 2022: Portugalský obranca si už nezahrá, ale zostane podporovať tím ( Sport.aktuality.sk - Články, Filozoficko-přírodovědecká fakulta ); POTVRDENÉ: Zlé správy pre
portugalského obrancu (Sport7.sk - Články, Filozoficko-přírodovědecká fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (16:51:15) Internet Filozoficko-přírodovědecká fakulta Futbal.pravda.sk - Články SITA TASR

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

33. Portugalský obranca Mendes pre zranenie na šampionáte v Katare skončil   
seznam | nahoru

34. MS vo futbale 2022: Portugalský obranca si už nezahrá, ale zostane
podporovať tím  seznam | nahoru

35. Ronaldo si na záver skupiny možno nezahrá. Portugalci prišli o obrancu
PSG  seznam | nahoru
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Portugalskí futbalisti si síce zabezpečili postup do osemfinále majstrovstiev sveta v Katare už po dvoch zápasov, záverečné vystúpenie v základnej H-skupine však rozhodne nechcú vypustiť.

Namiesto šetrenia síl pred vyraďovacou časťou plánujú v piatkovom stretnutí proti výberu Kórejskej republiky hrať naplno, aby si zaistili víťazstvo v skupine.

To by Portugalčanom mohlo priniesť menšiu výhodu v ďalšom priebehu – v osemfinále by sa mohli vyhnúť Brazílčanom.

"Ak by sme sa mali postaviť proti sebe, bol by to zápas dvoch skvelých mužstiev. Naším prianím a určite aj želaním Brazílie je, aby sme sa stretli neskôr,“ vyhlásil tréner portugalského tímu
Fernando Santos.

Ten po pondelkovom víťazstve nad výberom Uruguaja povedal, že v treťom stretnutí skupinovej časti neplánuje šetriť priveľa kľúčových hráčov, výnimkou môže byť kapitán a najlepší strelec
portugalskej reprezentačnej histórie Cristiano Ronaldo.

Už 37-ročný útočník v stredu netrénoval a namiesto toho absolvoval tréning v posilňovni, čo mohlo naznačovať, že ho tréner Santos plánuje vynechať zo zostavy, aby bol lepšie pripravený na
osemfinálový duel. V útoku by proti Kórejčanom v takom prípade mohli nastúpiť Goncalo Ramos alebo André Silva.

Santos však vo štvrtok hovoril, že Ronaldo bude trénovať a ak na tom bude fyzicky dostatočne dobre, postaví ho aj v piatkovom dueli proti ázijskému súperovi.

"Ani neviem, či je šanca 50 na 50. Závisí to od našej prípravy. Dúfam, že bude môcť hrať,“ poznamenal Santos.

Kórejčania na postup potrebujú zvíťaziť a zároveň dúfať v priaznivý výsledok v zápase medzi výbermi Ghany a Uruguaja.

Duel bude mať špecifický nádych pre portugalského kouča Paula Benta, môže to byť jeho posledný zápas na lavičke juhokórejského mužstva. Deň pred stretnutím priznal, že bude spievať svoju
národnú hymnu.

"Narodil som sa ako Portugalčan a ako Portugalčan aj zomriem. Som hrdý na to, že som z Portugalska,“ poznamenal 53-ročný rodák z Lisabonu, ktorý v rokoch 2010 – 2014 viedol aj
reprezentačný tím svojej vlasti.

Nuno Mendes už na MS v Katare pre zranenie stehna do hry nezasiahne, ale zostane s tímom v dejisku šampionátu.

Ľavý obranca Paríža Saint-Germain nehral v úvodnom zápase proti Ghane a s Uruguajom ho po 42 minútach vystriedal Raphael Guerreiro.

„Hráč utrpel v zápase svalové zranenie na ľavom stehne. Mendes zostane súčasťou tímu v Katare, kde začne s rekonvalescenciou,“ uvádza sa vo vyhlásení Portugalskej futbalovej asociácie
(FPF), čo potvrdil aj tréner Fernando Santos:

„Chcel tu zostať s nami, čo skutočne odráža duch tímu a to, akí sme všetci jednotní. Mrzí ma, že nemôže hrať, ale mňa a ostatných v mužstve to musí povzbudiť v snahe nahradiť ho.“

SEKCE: Ostatní POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  fpf (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.12.2022 (17:45:18) Internet Vedení univerzity Ceskenoviny.cz - Články ČTK

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Plzeň - Česká konference rektorů (ČKR) nesouhlasí s návrhem střednědobého výhledu státního rozpočtu na léta 2024 a 2025 pro vědu a vysoké školy. Požaduje, aby přidělované peníze
zohlednily demografickou křivku, tedy potenciální nárůst počtu studentů, jichž bude kvůli silným ročníkům přibývat, a inflaci i nutnost vyšších mezd. Navržené omezení peněz by znamenalo
zásadní ohrožení vysokých škol (VŠ) v ČR, řekl ČTK po jednání pléna ČKR rektor Masarykovy univerzity a předseda ČKR Martin Bareš. Podobně se už dříve vyjádřila i Rada vysokých škol.
Podle ministerstva školství (MŠMT) dostanou vysoké školy o 8,09 procenta více peněz než v roce 2022. Kolik peněz veřejné vysoké školy určí na mzdy svých zaměstnanců, je na univerzitách,
sdělila ČTK mluvčí resortu Aneta Lednová.

"Stávající návrh rozpočtu pro rok 2023, který byl včera (ve středu) schválen Poslaneckou sněmovnou, odráží možnosti, které v současné době republika má. Oceňujeme, že se podařilo navýšit
rozpočet proti prvotnímu plánu i proti loňsku o 2,3 miliardy korun, ale to neřeší nároky, které vyplývají z energetické krize, inflačních tlaků a dalších," uvedl Bareš. VŠ podle něj od pandemie covidu-
19 i po dobu ruské agrese na Ukrajině velmi viditelně pomáhají a zapojují své vlastní naspořené fondy, aby rok 2023 přežily. Podle něj má ČKR příslib, že se pro VŠ budou ještě hledat ve státním
rozpočtu další peníze.

Na vzdělávání na veřejných VŠ je na příští rok určeno asi 30,9 miliardy Kč, přičemž letos univerzity hospodaří se zhruba 28,6 miliardy Kč. Například v roce 2018 bylo pro VŠ vyčleněno 24,6
miliardy a v roce 2021 asi 28,4 miliardy Kč. Většina peněz z rozpočtu na roku 2023, tedy 28,1 miliardy, je podle Lednové určena na běžné výdaje, z nichž asi 90 procent se použije na mzdové
náklady. "MŠMT poskytuje na činnost veřejným vysokým školám příspěvek, o jehož konkrétním použití si rozhoduje veřejná vysoká škola sama, a je proto na ní, jaký podíl použije na mzdové
náklady," uvedla. Další peníze univerzitám podle mluvčí plynou z dotací, například na výzkum a vývoj.

"Jsme rádi, že bylo přidáno 2,3 miliardy korun," uvedl rektor  Slezské univerzity v Opavě Pavel Tuleja . Vysoké školy původně chtěly navíc 5,5 miliardy Kč. "My žádný další tlak na navyšování v
tomto roce vytvářet nebudeme. Pokud by ale peníze přibyly, tak bychom byli jenom rádi," podotkl Tuleja. Do střednědobého výhledu se ale podle něj musí promítnout růst cen energií, inflace a s
tím spojený zvyšující se rozdíl mezi vývojem platů na vysokých školách a v regionálním školství. "S tímto dlouhodobě bojujeme uvnitř univerzit a čím více se bude prohlubovat, tak tím větší
nebezpečí je, že lidé z vysokých škol začnou odcházet, protože za chvíli, možná, učitelé na středních a základních školách budou lépe placeni než naši docenti a profesoři, což je pro nás velké
nebezpečí," dodal.

Z 2,3 miliardy korun půjde jedna miliarda na investiční rozvoj, 800 milionů na provoz vysokých škol a částečně na zdražení energií a 500 milionů by mělo jít na rozvoj a kvalitu. "Myslím, že jsme
schopni s tím přežít, ale musíme zapojovat vnitřní fondy. Je dobře, že je máme," uvedl Bareš. Podle něj je dobře pro společnost, že je demografie ročníků 2006 až 2008 kulminující. "Tomuto
budeme čelit na vysokých školách nejpozději za čtyři roky a na to je třeba se připravit. Potřebujeme vzdělanou společnost," řekl Bareš.

ČKR dále vyzvala vládu, aby účinně spolupracovala na zajištění střednědobého výhledu financování výzkumných infrastruktur a dalších prioritních výdajů na výzkum, vývoj a inovace. "Dlouhodobě
se nainvestovalo do výzkumných center na univerzitách, vysokých školách a ústavech Akademie věd. Plní svou roli, proběhla příslušná hodnocení, nicméně není stále uzavřen rozsah financování
a je potřeba, aby mezi sebou daleko víc komunikovala a nalezla řešení příslušná resortní ministerstva," uvedl šéf ČKR. Podle něj je to hlavně ministerstvo školství a úřad vlády přes ministryni pro
vědu, výzkum a inovace Helenu Langšádlovou (TOP 09). Na výzkum a vývoj ve školství je pro příští rok vyhrazeno 20,3 miliardy korun včetně peněz z Evropské unie. Částka je zhruba o půl
miliardy korun vyšší než letos.

ČKR očekává další jednání o zvýšení částky z Národního plánu obnovy, aby se posílily investice do vysokoškolského vzdělávání i do vědy, výzkumu a inovací. "Národní plán je vlastně financování
navíc, což vítáme. Ukazuje se, že ta alokace bude pro ČR navýšena, ještě nevíme úplně o kolik. Nicméně v tom navýšeném plánu se toho velmi málo týká vysokých škol a vědy a výzkumu. A my
se hlásíme o své slovo, protože vysoké školy se opravdu denně podílejí na vzdělávání stovky tisíc mladých," řekl Bareš. Podle něj se stále hovoří o roli vědy a výzkumu, ale dřív než se někdo stane
výzkumníkem, tak musí projít dlouhodobým procesem vzdělávání.

36. Rektoři nesouhlasí s návrhem výhledu státního rozpočtu na roky 2024 a
2025  seznam | nahoru
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SEKCE: Zpravodajství POČET AKTUALIZACÍ: 2

KLÍČOVÁ SLOVA:  rektor (1x), pavel (1x), tuleja (1x)

DUPLICITNÍ S: Rektoři nesouhlasí s návrhem výhledu státního rozpočtu na roky 2024 a 2025 ( Ceskenoviny.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

02.12.2022 (07:48:08) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Slezská  univerzita  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Seznamte se blíž!Rozhovor s prvním ombudsmanem Slezské univerzity  zde: https://www.slu.cz/ slu/cz/aktuality/1/1720

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x), slezské (1x), univerzity (1x), slu (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

02.12.2022 (07:50:00) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Město Opava

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Třetím přednášejícím na Opavském dne podnikavosti � bude současný ředitel Městské policie v Opavě Jiří Klein. Především se ale jedná o muže s jednadvacetiletou zkušeností u Policie ČR
� a manažerskou pozicí ve firmě REC Group, která zavádí“podnikatelský“ princip ve státní správě.� Zdá se vám to nemožné? S Jiřím Kleinem si popovídáme o tom, že to možné je - téma jeho
přednášky bude Podnikavost v byrokracii. A ještě na připomenutí: Opavský den podnikavosti se uskuteční 6. prosince v areálu Slezské univerzity  na Hauerově 4.

SEKCE: Kraje, Města a obce POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

02.12.2022 (09:03:18) Internet Vedení univerzity Mamaaja.sk - Články Karin  Martinková  MSc

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Strava tehotnej ženy sa vo veľkej miere nelíši od bežnej stravy, ktorú by sme odporučili žene v reproduktívnom veku. Výživa by sa teda mala riadiť troma zásadami – pestrosť, vyváženosť a
rozmanitosť. Pri rozmanitosti sa však trochu pozastavíme.

Predsa len sú určité potraviny alebo ich variácie, ktorým by sa tehotné ženy mali vyhýbať a môžeme ich teda považovať za ľudovo povedané „zakázané”.

Hoci štúdie v tomto smere majú zväčša odporúčací charakter, mnohí z nás ich berú vážne. Ako sa hovorí v angličtine: „It's better to be safe, than sorry.” (Je lepšie byť v bezpečí, ako ľutovať.)

Zakázané potraviny v tehotenstve

Aké potraviny by sa teda podľa najnovších vedeckých poznatkov nemali nachádzať v jedálničku tehotnej ženy?

Mliečne produkty a tehotenstvo

Z kategórie mliečnych výrobkov sa neodporúča konzumovať:

výrobky z nepasterizovaného mlieka, ako je napríklad mäkký zrejúci kozí syr
pasterizované alebo nepasterizované plesňové zrejúce mäkké syry s bielym povlakom na vonkajšej strane (napr. Brie a Camembert – pokiaľ nie sú tepelne spracované)
pasterizované alebo nepasterizované mäkké modré syry, ako napríklad dánska modrá, gorgonzola a rokfort (pokiaľ nie sú tepelne spracované)
nepasterizované kravské, kozie, ovčie mlieko alebo smotanu

PREČO?

Existuje šanca, hoci malá, že nepasterizované alebo mäkké zrejúce mliečne výrobky môžu obsahovať baktérie rodu listéria, ktoré môžu spôsobiť infekčné ochorenie s názvom listerióza. Toto
ochorenie môže viesť k potratu alebo môže spôsobiť, že novonarodené dieťa bude mať vážne zdravotné komplikácie.

Mäso a tehotenstvo

Z mäsových výrobkov sa odporúča dávať si pozor najmä pri častej konzumácii údenín údených zastudena ako napríklad saláma, pepperoni, chorizo či prosciutto – pokiaľ nie sú dostatočne
tepelne upravené. Pri ďalších mäsových výrobkoch by sme skôr použili aj prísnejšie znejúci výraz „nevhodné potraviny”, pretože môžu naozaj predstavovať vysoké zdravotné riziko pre dieťa a
celkový priebeh tehotenstva:

37. Seznamte se blíž!Rozhovor s prvním ombudsmanem…   
seznam | nahoru

38. � Třetím přednášejícím na Opavském dne…   
seznam | nahoru

39. Existujú zakázané potraviny v tehotenstve?   
seznam | nahoru
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surové alebo nedostatočne tepelne upravené mäso
pečeň a produkty z nej
všetky druhy paštéty, vrátane vegetariánskej paštéty

PREČO?

Pri konzumácii surového alebo nedostatočne tepelne spracovaného mäsa vzniká riziko nákazy toxoplazmózou, ktorá môže spôsobiť potrat, ťažké vrodené chyby s poškodením očí, mozgu alebo
oneskorený telesný a duševný vývoj. Dobre tepelne upravené mäso nepredstavuje riziko a považuje sa za neškodné, pretože už pri zohriatí mäsa na teplotu 66 °C sa spoľahlivo ničia vývojové
štádiá parazitov v mäse.

Pečeň a produkty z nej obsahujú veľa vitamínu A – vo vysokých dávkach môže byť tento vitamín toxický a narušiť správny vývoj bábätka.

Vajíčka a tehotenstvo

Sú skvelým zdrojom živín potrebných pre priaznivý priebeh tehotenstva, preto svoje miesto v jedálničku tehotnej ženy určite majú. Okrem veľmi kvalitných bielkovín tiež obsahujú cholín, ktorý má
spolu s kyselinou listovou pozitívny vplyv na vývoj centrálnej nervovej sústavy plodu. Pozor by sme si však mali dávať na ich tepelné spracovanie a variť či smažiť ich minimálne 7 minút. Za
„zakázanú” sa považuje konzumácia surových alebo čiastočne uvarených vajíčok.

PREČO?

Vajíčka, ktoré neprešli kvalitnou tepelnou úpravou, môžu obsahovať už spomínané baktérie salmonely, ktorá by mohla spôsobiť vážne tehotenské komplikácie.

Ryby a tehotenstvo

Konzumácia varených rýb je všeobecne považovaná za bezpečnú, ale tehotným ženám sa odporúča nekonzumovať týždenne viac ako dve porcie mastných rýb (losos, makrela, tuniak). Okrem
toho medzi „zakázané” patria aj údené ryby ako napr. údený losos a pstruh – ak si ich však dokladne tepelne upravíte, nemali by predstavovať riziko.

PREČO?

Tuniak spolu s inými morskými rybami, ako sú makrela, žralok, mečúň či štíhlica, môžu obsahovať vyššiu koncentráciu ťažkých kovov, ktorá by mohla byť škodlivá pre nenarodené dieťa. Ak ide o
surové ryby napr. v podobe sushi alebo mäkkýšov (napr. ustrica jedlá, srdcovka jedlá, slávka jedlá), môžu obsahovať škodlivé baktérie, vírusy alebo toxíny, ktoré môžu prinajmenšom spôsobiť
nevoľnosť a otravu jedlom.

Káva a čaj v tehotenstve

Všeobecne sa neodporúča piť viac ako 200 mg kofeínu denne – pre lepšiu predstavu o tom, koľko kofeínu obsahuje väčšina známych nápojov a potravín:

100 mg v hrnčeku instantnej kávy
140 mg v hrnčeku filtrovanej kávy
40 mg v plechovke koly
80 mg v 250 ml plechovke energetického nápoja
menej ako 25 mg v 50 g tabuľke čistej tmavej čokolády
menej ako 10 mg v 50 g tabuľke čistej mliečnej čokolády

Pokiaľ ide o iné bylinkové čaje ako zelený, neodporúča sa denne vypiť viac ako 4 šálky.

Alkohol a tehotenstvo

Stále nevieme na základe štúdií s určitosťou povedať, aká hladina alkoholu je v tehotenstve bezpečná. Preto je najlepšie sa mu počas tehotenstva vyhýbať úplne, a to najmä v období plánovania
tehotenstva a počas prvých troch mesiacov, kvôli zvýšenému riziku potratu. Pitím alkoholu počas tehotenstva sa zvyšuje riziko vzniku fetálneho alkoholového syndrómu (FAS), ktorý so sebou
prináša viaceré zdravotné problémy u plodu, ako slabý rast, neskoršie problémy s učením a správaním.

Alergény a tehotenstvo

Veľa tehotných žien si automaticky s tými najlepšími úmyslami myslí, že práve alergény ako orechy, kravské mlieko či vajíčka patria medzi zakázané potraviny počas tehotenstva. Avšak ak
tehotná žena sama netrpí alergiou na určité potraviny, ich striktné vyraďovanie z jedálnička neprináša žiadne výhody a neochráni dieťatko pred vznikom alergie. Práve naopak, je vhodné aby
tehotná žena konzumovala čo najpestrejšiu stravu – dieťa sa sprostredkovane prostredníctvom placenty stretáva s podnetmi obsiahnutými v jednotlivých potravinách a riziko rozvoja alergií môže
byť vďaka tomu nižšie.

www.nhs.uk, www.bda.uk.com

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  karin (1x), martinková (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

02.12.2022 (11:56:03) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Ústav historických věd - Slezská  univerzita  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Celostátní studentská vědecká konference Historie 2023 se uskuteční ve dnech 20. - 21. dubna 2023 v Ostravě na Katedře historie Filozofické fakulty Ostravské univerzity. Všichni zájemci z řad
studentů, kteří uvažují o účasti a chtěli by prezentovat svůj výzkum (BP, DP), se mohou hlásit e-mailem vedoucímu ústavu M. Pelcovi nebo H. Komárkové (nejpozdeji do 15. ledna). Upozorňujeme,
že soutěžní práci je nutné v písemné podobě zaslat nejpozději do konce února 2023. Soutěžní práce musí být nejdříve schválena vedením ÚHV!!!��Vítězka Ceny Josefa Šusty a účastnice CSVK
Historie 2019 (a současná doktorandka ÚHV) Mgr. Sabina Máchová s docentkou Marií Ryantovou z Filozofické fakulty Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích.

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

40. Celostátní studentská vědecká konference Historie…  
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

02.12.2022 (13:49:14) Sociální sítě Fakulta veřejných politik Facebook - Příspěvky Fakulta  veřejných  politik  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Jsme moc rádi, že se žákům ze ZŠ TGM Opava na naší akci Den prevence s Fakultou  veřejných  politik  líbilo� I v příštím roce budeme pro širokou veřejnost a školy připravovat letní i
podzimní verzi programu zaměřeného na prevenci v péči o zdraví pro všechny věkové kategorie�

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  politik (2x), veřejných (2x), fakulta (1x), opavě (1x), fakultou (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

04.12.2022 (10:30:53) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné, Slezská  univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

�Týden dárcovství je za námi! ��� U příležitosti Světového dne � štědrosti a dobrých skutků se na naší fakultě v době od 28.11 do 2.12 2022 uskutečnil první ročník Týdne dárcovství.���
Studenti a zaměstnanci měli po celý týden možnost darovat krev � v Nemocnici Karviná-Ráj. Od 24 dárců bylo získáno celkem 12 litrů krve. Tím to nekončí! Ještě zbývá vylosovat jednoho
šťastlivce, �který získá lístek na Colours of Ostrava. �❗️ Připomínáme, že potvrzení o odběru je možné posílat do 7.12.2022!!!!�� Za celý týden jsme sesbírali velké množství oblečení, �
hraček, obuvi a dalších potřebných věcí, které prostřednictví Textilní banky poputují k potřebným. � Úterý bylo věnováno Dni zdraví. Ve foyer fakulty bylo opravdu živo. Více než 70 osob si
nechalo u zdravotních sestřiček �⚕️ udělat základní tělesné vyšetření. Vyslechli si také rady a doporučení, jak o své zdraví pečovat.První ročník se vyvedl. Všem účastníkům děkujeme a za rok
do toho jdeme znovu! �

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)

DUPLICITNÍ S: �Týden dárcovství je za námi! ��� U… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );
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41. Jsme moc rádi, že se žákům ze ZŠ TGM Opava na…   
seznam | nahoru

42. �Týden dárcovství je za námi! ��� U…   
seznam | nahoru
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